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KRINGNIEUWS EN JUBILEUMNIEUWS 

Het overnemen van artikelen en afbeeldingen 
zonder toestemming van de redactie is niet 
toegestaan. De inhoud van de artikelen is voor 
verantwoording van de auteur. De Historische 
Kring Maarssen heeft al het mogelijke gedaan 
om de eventueel rechthebbende op beeld en/of 
tekst te achterhalen. Indien u meent aanspraak te 
kunnen maken op dergelijke rechten, verzoeken 
wij u contact op te nemen met het bestuur via de 
secretaris. 
U kunt kopij voor het volgende nummer inleveren 
vóór 15 december 2022. 

Van de redactie 

Voor u ligt een heel bijzondere editie van het 
Periodiek. Het is het eerste nummer in het jubile
umjaar, dat in september zo feestelijk begonnen is 
met de uitreiking van het prachtige jubileumboek 
aan burgemeester Ap Reinders. Dit Periodiek 
is met een omvang van 52 pagina's extra dik 
uitgevallen en biedt naar onze overtuiging weer 
vele interessante, lezenswaardige artikelen. We 
wensen u veel leesplezier! 

Twee nieuwe bestuursleden stellen zich voor 

Op de ALV in maart 2022 werd Len Goossens 
gekozen tot opvolger van Ronald van Tongeren 
als penningmeester. Inmiddels is hij al aardig 
ingewerkt. Len, die benaderd was door Arie van 
Ginkel, hoefde niet lang na te denken om op het 
verzoek ja te zeggen. 
'Geschiedenis heeft al lang mijn belangstelling, 
dus inzet als vrijwilliger bij de Historische Kring 
Maarssen past prima bij mij. Ik ben na mijn 
pensionering, anderhalf jaar geleden, bestuurslid 
van de Vrienden van de Heilighartkerk geworden. 
Daar ben ik concertcoördinator om, zoals de 
naam al zegt, de concerten die regelmatig worden 
gegeven, in goede banen te leiden. 
Het feit , dat ik de functie van penningmeester 
vervul bij het NS-orkest, waar ik slagwerker ben, 
zal vast een rol gespeeld hebben om mij te bena
deren. In de spoorbranche heb ik 42 jaar gewerkt 
met een loopbaan die leidde van conducteur 
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bij de start via diverse functies op de financiële 
afdeling tot adviseur/analist bij de inkoop op het 
gebied van compliance. 
Ik ben getrouwd, we hebben twee kinderen en 
vier kleinkinderen. Sinds ons huwelijk bijna 40 
jaar geleden wonen wij in Maarssen. Naast de mu
ziek doe ik al een paar jaar aan de sport Tai Chi en 
we wandelen veel met onze Beagle'. 

Voorzitter Bert Appeldoorn (li) en penningmeester 

Len Goossens (re) . 

Toen de wervingscommissie, bestaande uit Arjan 
van Weele en Annette Willemsens, aan de slag ging, 
kwam Bert Appeldoom naar voren voor de functie 
van voorzitter. 
Bert omschrijft het vervolg als volgt: 'Als je ge
vraagd wordt voor een bestuur van zo'n mooie 
vereniging als de Historische Kring met zoveel 
leden, mag je gewoon geen nee zeggen. Om ja te zeg
gen staan twee vragen samen op de eerste plaats: 
is het werk leuk en is het leuk dit met anderen te 
doen? Beide vragen heb ik met ja beantwoord. Het 
hielp, dat ik de Kring al een beetje kende als lid en 
als bestuurslid van het Vechtstreekmuseum. Ik zie 
mooie dingen om voor de Kring te doen en betrok
ken mensen met wie ik dat graag wil doen. 



Het maken van die afwegingen heeft zeker te maken 
met mijn beroepsmatige achtergrond als Human Re
sources Manager bij de overheid en in het bedrijfsle
ven, de laatste 20 jaar bij Yamaha Motor Europe. 
Wat betreft vrijwilligerswerk kan ik zeggen dat ik van 
jongs af aan betrokken ben geweest bij het vereni
gingswerk. Dit leidde onder meer tot functies in de 
sportwereld (roeien) en de culturele sector (Vecht
streekmuseum, bibliotheek, diverse stichtingen). 
Ik vind dat belangrijk, je geeft wat, maar je er krijgt 
vaak ook veel moois voor terug. 
De roeivereniging was de plaats waar ik mijn echt
genote leerde kennen. Wij hebben twee kinderen en 
zes kleinkinderen, die alweer op uitvliegen staan. We 
wonen sinds 1975 in Maarssen. 
Verder stappen we nog heel vaak in de roeiboot en 
hebben daarbij een prettig sociaal leven'. 

Als u dit leest, ligt de start van het jubileumjaar, 11 
september, zo'n twee maanden achter ons. Een brui
send jaar met heel veel moois! Wij hebben er zin in 
om samen met de andere bestuursleden en natuur
lijk de vrijwilligers in commissies en werkgroepen 
de Kring op weg te helpen naar het eeuwfeest. De 
Canon kan een mooie leidraad zijn. 

Agenda H KM-Jubileumlezingen 

Op de avond dat een lezing wordt gehouden zal het 
jubileumboek 'Canon van Maarssen en omliggende 
kernen' ook aandacht krijgen. Er zal het een en an
der worden verteld over de inhoud en onder andere 
over de bijdrage eraan door ruim twintig lokale, 
deskundige auteurs. Er is dan ook gelegenheid het 
boek aan te schaffen; met waardebon voor€ 10,00 
of zonder bon voor de winkelprijs van € 25,00. 

10 november 2022 

Lezing 'Rampjaar 1672' door Wim Aerns in de Open 
Hof, Kerkweg 60, Maarssen vanaf 20.00 uur. Inloop 
vanaf 19.30 uur. Leden vrije toegang, niet-leden 
entree € 5,00. Graag aanmelden via hkmjubileumle
zingen@gmail.com 
Een interessante lezing over het 'Rampjaar 1672'. 
Die 350 jaar is niet bepaald een positief en feestelijk 
jubileum, maar historisch en maatschappelijk van 
groot belang, dus zeker de moeite waard om je in 
te verdiepen. In die periode was 'het volk redeloos, 
de regering radeloos en het land reddeloos .. .' Wim 

Aerns beschrijft hoe de relaties met de ons omrin
gende landen en politieke keuzes geleid hebben tot 
oorlogsverklaringen door Engeland, Frankrijk en de 
bisdommen Münster en Keulen. Er werd een zeeslag 
gevoerd met Engeland en de bezetting door de Fran
se legers veroorzaakten gruwelijk oorlogsgeweld 
en vernietiging, zeker ook in onze regio. Wat bleef 
gespaard en wat niet, en waardoor? Allerlei politieke 
strubbelingen en oproer op straat, zelfs leidend tot 
het lynchen van de gebroeders De Witt, maakten de 
situatie in de Republiek er niet beter op. 

15 december 2022 

Kerstlezing 'Religieuze ontwikkelingen' door ds. 
Piet Vellekoop in de Kerk van Tienhoven, Laan van 
Niftarlake 62, vanaf 20.00 uur. Inloop vanaf 19.30 uur. 
Maximaal 100 personen. Leden vrije toegang, niet
leden entree€ 5,00. Graag aanmelden via hkmjubile
umlezingen@gmail.com 
Een bijzondere lezing van ds. Piet Vellekoop op een 
bijzondere locatie, de gerenoveerde Kerk van Tien
hoven. Vanaf 19.30 uur wordt u ontvangen met een 
glaasje glühwein, koffie of thee. Ds. Piet Vellekoop 
bereidt zich momenteel voor op deze lezing over de 
interessante en dynamische historie van het kerke
lijke leven. Niet alleen de bijzondere, lokale ontwik
kelingen zal hij benoemen, maar ook het breder 
perspectief zal hij belichten. Hij heeft over dit thema 
een hoofdstuk verzorgd in het HKM-jubileumboek. 

Januari 2023 

Lezing in 'De Fabrique' in voorbereiding. De defini
tieve datum, tijd en invulling worden later bekend 
gemaakt via de Jubileum Nieuwsbrief en op de 
website https://www.historischekringmaarssen.nl/ 
evenementen/ 

Februari 2023 

Lezing op Slot Zuylen in voorbereiding. De defini
tieve datum, tijd en invulling worden later bekend 
gemaakt via de Jubileum Nieuwsbrief en op de 
website: https://www.historischekringmaarssen.nl/ 
evenementen/ 

Algemene Ledenvergadering op 30 maart 2023 

Nadere informatie volgt via het Periodiek, de 
Nieuwsbrief en de website https://www.historische
kringmaarssen.nl/evenementen/ • 
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Op naar de 100 jaar 

Bert Appeldoorn 

Wie in de Canon het uitgebreide verslag en de 
conclusie van Hans Sage! over het 50-jarig be
staan van de Historische Kring Maarssen leest, 
ontdekt en voelt de grote betrokkenheid van ve
len bij de doelstellingen en de activiteiten van 
de Kring. Vijftig jaar is een lange tijd. Dan komt 
natuurlijk ook de vraag naar voren: hoe zal het 
de Kring de volgende vijftig jaar vergaan? Het 
afgebeelde krantenartikel uit 1972 beschrijft 
de beginsituatie. Er was toen geen glazen bol 
en nu ook niet; de toekomst is altijd ongewis .. . 
Wel kunnen we 'gegeven de doelstellingen' een 
aantal punten voor de toekomst aangeven. 

Erfgoed 
De zorg voor ons erfgoed is en blijft heel belang
rijk. Daarbij is te denken aan de monumenten 
en ook aan bouwwerken die deze status verdie
nen. Daar waar gebouwen hun oorspronkelijke 
functie dreigen te verliezen, moeten alarmbel
len gaan rinkelen. Het gaat bij erfgoed niet 
alleen om gebouwen, maar ook om historische 
voorwerpen. Soms zijn die buiten zichtbaar, 
soms moeten ze een plaats binnen hebben waar 
de bewaarcondities het beste zijn. Kennis en 
inzicht van andere organisaties, waaronder het 
Regionaal Historisch Centrum Vecht en Venen 
(RHCVV), en personen is dan gewenst. 

Kenniscentrum 
De Historische Kring zal niet alleen kennis blij
ven verzamelen, maar ook kennis blijven delen. 
Het eerste kan door het verder opbouwen van 
het archief, de bibliotheek en zeker de beeld
bank, maar ook onder andere door deelname 
aan (externe) werkgroepen en overleg met 
andere organisaties. Het delen van kennis kan 
door het verder ontwikkelen en toegankelijk ma
ken van de genoemde aspecten en ook door het 
organiseren van lezingen, het blijven werken 

126 www.historischekringmaarssen.nl 

aan informatieborden, het verlenen van assis
tentie aan musea en het RHCW, het verbinding 
maken met andere historische verenigingen en 
zeker ook het uitbrengen van het Periodiek en 
het uitgeven van boeken. 

Communicatie 
Het Periodiek neemt een zeer bijzondere plaats 
in binnen de Kring. Het magazine verschijnt vier 
keer per jaar en is van hoge kwaliteit. Artike-
len over historie, cultuur en mensen en hun 
leefsituatie worden met deskundigheid en goed 
schrijverschap samengesteld en zeer gewaar
deerd. Daarnaast is het een belangrijke vind
plaats van het verengingsnieuws. Het Periodiek 
is een bindend element in de Kring. Naast dit 
Periodiek wordt gewerkt aan andere vormen 
van communicatie: de website en social media. 
Facebook, digitale nieuwsbrieven, podcasts; we 
hebben ze in het vizier en werken er deels al 
mee. We moeten met elkaar goed nagaan of en 
hoe dergelijke media, ook in samenhang met het 
Periodiek, in te zetten zijn voor een goede com
municatie met de leden. 

Samenwerking 
Het is duidelijk dat de Kring niet alleen staat 
en kan staan. Zoeken naar en openstaan voor 
samenwerking met de gemeente, andere histori
sche verenigingen en organisaties met vergelijk
bare doelstellingen moet vanzelfsprekend zijn. 

Vereniging 
Wij zijn mensen en wij hebben ons verzameld 
in een mooie vereniging die we Kring noemen. 
Het is belangrijk dat we elkaar blijven zien en 
spreken: lezingen, algemene vergaderingen, 
overleggen, uitj es ; we moeten ze blijven doen ... 
en met plezier! 
Het zou fijn zijn als meer mensen willen en kun-
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oprichting van onze Kring 
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Veel Maarssenaren waren 
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geschiedenis en wilden die 

beschrijven en behouden 

voor de toekomst. We kunnen 

nu vaststellen dat dit in veel 

gevallen zeker is gelukt. 

nen bijdragen; onze Kring is altijd open".! 
De Kring mag ook een actieve rol spelen bij 
het verzamelen van de 'herinneringen van de 
toekomst'. Het is belangrijk om wat 'vandaag' 
gebeurt vast te leggen in eigen dossiers. Het 
'wat en hoe' zijn nog te beantwoorden maar wel 
prikkelende vragen. 

lijk nog, een eeuw oud dan! Wat zal er geschre
ven worden, terugkijkend op de voorgaande 
vijftig jaar en hoe zal een bestuur daar weer 
op voortborduren? We wensen onze opvolgers 
daar veel plezier bij. 

Dan wordt het zomaar 11 september 2072. 
De Historische Kring Maarssen bestaat natuur-

Periodiek 

Voor ons geldt nu dat we gezamenlijk gaan 
genieten van een mooi feestjaar!• 
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Coverstory 197 4 - 2022 
Ria Tijhuis 

Bij de oprichting van de HKM in september 1972 
lag er vanzelfsprekend niet gelijk een verenigings
blad klaar om te verspreiden. De leden van het 
eerste uur belegden begin 1973 voor het eerst een 
ledenvergadering en ruim een jaar later, in juni 
1974, verschijnt de eerste jaargang nummer 1 van 
het blad van de vereniging onder de naam 'Or
gaan van de HKM'. De nummering van de jaargan
gen loopt daardoor natuurlijk niet synchroon met 
het aantal jaren dat de vereniging bestaat. [n zijn 
verhaal over de geschiedenis van de HKM in het 
jubileumboek 'Canon van Maarssen en omliggende 
kernen' vertelt Hans Sagel daarover nog enkele 
boeiende anekdotes. 

Op de crèmekleurige voorkant van de eerste edi
tie wordt een afbeelding geplaatst van de ets van 
het sluishuisje aan de Maarsseveensevaart van 
Willem van Leusden (zie afbeelding 1). 
Ook het tweede nummer in het najaar van 1974 
heeft deze kleur. Bij het derde nummer in febru
ari 1975 wordt echter gekozen voor een echte 
'jaren-70'- kleur: mosgroen. Op de voorkant staat 
nog wel dezelfde ets (zie afbeelding 2). 

De eerste negentien jaargangen worden de 
afbeeldingen en -tekeningen in zwart-wit afge
beeld en heeft het blad ook een vrij klein letter
type. In 1993 vindt men het tijd om over te stap
pen op een professionelere opmaak. Er komt 
een grotere letter, een frisse lichtgele omslag 
en op de voorkant komt het logo van de Kring 
met de naam in sierlijke, oud-Hollandse letters. 
Als coverafbeelding selecteert de redactie voor 
elke jaargang een foto 'uit de oude doos'. Hier 
is dat een oude afbeelding van de Breedstraat 
(zie afbeelding 3). Vanaf 1994 komt het blad, dat 
dan al geen 'Orgaan' meer genoemd wordt, per 
kwartaal uit. 
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In 2006 wordt een 
andere drukker 
aangetrokken en dat 
heeft ook gevolgen 
voor de lay-out. 
De omslag krijgt 
een geheel ander 
aanzien. We zien 
twee kleuren groen, 
in kaders geplaatst, 
met daartussen 
de afbeelding (zie 
afbeelding 4). De 
redactie spreekt 
van een daadwerke
lijke metamorfose 
van het periodiek. 
Het is dan de eerste 
keer dat deze naam 
wordt gebruikt 
voor het blad, maar 
dan nog niet als 
eigennaam met een 
hoofdletter P. De af
beeldingen zijn nog 
steeds in zwart-wit. 
Kleurendruk is bij 
deze drukker niet 
mogelijk. 

In 2014 komt de 
redactie in contact 
met het opmaak
bureau Topic uit 
Wierden. Dit bureau 
stelt een geheel 
nieuwe opmaak 
voor. Het blad krijgt 
nu ook officieel de 

3 
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Periodiek 

naam 'Periodiek'. De 
kleuren wit-blauw ko
men overeen met de 
nieuwe huisstijl van 
de Kring. Er wordt 
een prettig leesbare 
letter gekozen en er 
komen zogenaamde 
'streamers' in de tekst. 
Een grote vooruitgang 
is dat de afbeeldin
gen nu ook in kleur 

afgedrukt kunnen 
worden. Om de lezer 
alvast te trigge-
ren, worden op de 
voorkant drie titels 
vermeld van lezens
waardige artikelen in 
die editie. 

Bij de jaargangen 
2014 tot en met 2018 
wordt omwille van 
de herkenbaarheid 
van het Periodiek 
voor de omslag 
telkens dezelfde 
afbeelding gebruikt: 
Het is een uitsnede 
van de kaart van Ja
cob Colom uit 1660 
'Een klein gedeelte 
van de Heerlijchheit 
van MAERSEVEEN' 
(zie afbeelding 5). 
Dit is met recht 
wederom een grote, 
positieve verande-

ring, een verenigingsblad om trots op te zijn; hét 
visitekaartje van de Kring. 

Vanaf jaargang 46 nummer 1in2019 krijgt het 
Periodiek weer een ander uiterlijk. Voor de cover 
wordt een afbeelding gekozen die voorkomt in 
een artikel uit dat nummer (zie afbeelding 6). 
Deze nieuwe vormgeving met voor elk nummer 
een andere, mooie kleurenafbeelding heeft in het 
begin wel eens geleid tot de opmerking van leden 
'dat zij het Periodiek niet ontvangen hadden '. Het 
vermoeden bestaat dat een enkel nummer wel 
eens bij het oud papier is beland, omdat het niet 
herkend werd als het Periodiek van de Histori
sche Kring. 
De redactie hoopt natuurlijk dat alle lezers tevre
den zijn met de vormgeving en inhoud van ons 
prachtige blad. Dankzij de bijdrage van enthou
siaste en deskundige auteurs wordt elk kwartaal 
weer met bijzondere zorg en heel veel plezier een 
volgende editie samengesteld.• 

Bij het derde nummer in 

februari 1975 wordt echter 

gekozen voor een echte 

'jaren-70'- kleur: mosgroen. 
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Maarssen in vogelvlucht 

Veranderingen in de afgelopen 50 jaar 
Lotte Kwakman en Arjan van Weele 

Inleiding 

De afgelopen 50 jaar is Nederland sterk veran
derd en Maarssen veranderde mee. De sterke 
groei van het aantal inwoners leidde tot de 
komst van een groot aantal nieuwbouwwijken. 
Het aantal bedrijven nam eveneens toe. Eén en 
ander had grote gevolgen voor het aanzien van 
Maarssen. Dit overzichtsartikel beschrijft enkele 
belangrijke ontwikkelingen die sinds de oprich
ting van de Historische Kring Maarssen in 1972 
hebben plaatsgevonden. De inhoud is gebaseerd 
op enkele statistieken die wij hebben geraad
pleegd. Voor een ander deel is zij ontleend aan 
koffietafelgesprekken, die met 14 seniore Maars
senaren zijn gevoerd. 

Maarssen: 50 jaar in vogelvlucht 
Wie de plattegrond van Maarssen beziet (zie 
afbeelding 1) stelt vast dat de totale oppervlakte 
van de gemeente in de afgelopen 50 jaar sterk 
is afgenomen. Tegelijkertijd nam de bevolking 
enorm toe. De toename van 15.000 naar bijna 
40.000 inwoners werd mogelijk door de komst 
van een aantal nieuwbouwwijken, waarvan 
Maarssenbroek uitgroeide tot de grootste. I) De 
toename van de nieuwbouw binnen en buiten 
Maarssen-Dorp en de integratie van Maarssen 
in de gemeente Stichtse Vecht zette druk op 
het dorpse karakter van de gemeente. Dit kwam 
tot uitdrukking in veranderingen in het sociale 
en culturele leven. Het aantal verenigingen liep 
sterk terug. Daarnaast verdwenen in de loop der 
jaren verschillende podia voor kunst en cultuur. 
Hieronder lichten wij ·één en ander toe aan de 
hand van enkele cijfers. 

Maarssen bestond in 1972 uit Maarssen-Dorp, 
Maarssenbroek, (Oud-)Maarsseveen, Oud
Zuilen, Tienhoven, Molenpolder en een deel van 
Westbroek en telde in die tijd 14.885 inwoners. 2) 
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De kaart van Maarssen in 1972. Bron: Gids voor Maarssen, 

1972. 

De totale oppervlakte van de gemeente besloeg 
destijds 3.200 hectare. 3) 

Op 1 januari 2011 werd Maarssen met een aantal 
gemeenten samengevoegd tot de gemeente 
Stichtse Vecht. 4) Hiermee kwam een eind aan 
haar zelfstandigheid en veranderden de gemeen
tegrenzen. De oppervlakte van Maarssen werd 
met de helft teruggebracht tot 1.606 hectare. 
Hiervan is 1.390 hectare land en 216 hectare 
water. Met haar 39.095 inwoners vormt Maars
sen de grootste woonkern van de gemeente 
Stichtse Vecht (65.101 inwoners) . 5) De inwoners 
van Maarssen zijn voor 80% autochtoon. Van de 
resterende inwoners heeft 10% een westerse ach
tergrond en 10% een niet-westerse achtergrond. 

Eind 2020 waren 15.790 Maarssenaren woonach
tig in het dorp. Het merendeel van de inwoners 
van Maarssen blijkt woonachtig in Maarssen-



broek (ongeveer 20.000 inwoners). Kijken we 
naar de leeftijdsopbouw van de gehele gemeente, 
dan valt op dat zo'n 18.500 inwoners (48%) ouder 
zijn dan 45 jaar. 

Maarssen kende in 1972 een gemiddeld bruto
jaarinkomen van omgerekend € 8.118,00. Dit was 
in 2020 gestegen tot€ 35.000,00. Maarssen komt 
daarmee op de zesde plaats in de gemeente 
Stichtse Vecht. Ter vergelijking: Oud-Zuilen komt 
met € 44.900,00 op de eerste plaats en Maarssen
broek heeft de twaalfde positie met een gemid
deld jaarinkomen van € 26. 700,00. Op slechts 
enkele kilometers afstand bestaan er in Maarssen 
en omgeving kennelijk grote inkomensverschil
len. 

Anno 2022 woont 34% van de Maarssenaren in 
een huurwoning. 66% van de Maarssenaren heeft 
de waarde van hun koopwoning sinds 2013 sterk 
zien stijgen: de gemiddelde woningwaarde steeg 
van€ 251.776,00 in 2013 naar€ 314.347,00 in 
2020. 

In 2020 kende Maarssen 3.395 bedrijfsvestigin
gen waarvan de meeste actief zijn in de zakelijke 
dienstverlening, handel en horeca. Interessant is 
dat de criminaliteit in Maarssen de laatste jaren 
is afgenomen. Het aantal geregistreerde misda
den daalde van 2.089 in 2012 naar 1.431 in 2020. 

Maarssen is de afgelopen 50 jaar dus enorm 
veranderd. Het aantal inwoners verdrievoudigde 
bijna. Dit heeft grote invloed gehad op het 
dorpse en agrarische karakter. De gemeente ging 
in oppervlakte terug en verloor haar zelfstandig
heid toen het bestuurlijk opging in de nieuwe 
gemeente Stichtse Vecht. 

Bestuurlijke structuur 
Het oordeel van de Maarssenaren over de be
stuurlijke kwaliteit in de afgelopen 50 jaar is dat 
deze over het algemeen matig is geweest. Besluit
vorming in de gemeente werd en wordt geken
merkt door een sterk politiek karakter, waarbij 
het belangrijker was wie men kende dan wat men 
inhoudelijk ter tafel kon brengen. In 1972 telde de 
gemeenteraad 15 zetels die verdeeld waren over 
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6 partijen. Eén van de deelnemers aan de discus
sie karakteriseerde de besluitvorming als volgt: 
'Met een fles jenever kon je in de zeventiger jaren 
veel bereiken'. Enkele ondernemers wisten dit en 
begrepen dat zij, als zij hun ondernemersplannen 
wilden realiseren, deel moesten nemen aan het 
politieke bestuur. Het viel in de regel niet mee 
om alle politieke neuzen rond welk onderwerp 
dan ook in één richting te krijgen. Als voorbeeld 
noemt men de besluitvorming rond de komst 
van Maarssenbroek. Men zag in het algemeen de 
noodzaak van de uitbreiding van de gemeente 
wel, maar men voorzag niet in een goede integra
tie van de nieuwe bewoners. Maarssen en Maars
senbroek hebben tot op deze dag behalve het 
bestuur weinig gemeen. Reden waarom men in 
Maarssen-Dorp vaak verwijst naar 'de overkant' 
als men het over Maarssenbroek heeft. 

In 1972 was het dorpscentrum gelegen rond de 
Kaatsbaan. Met de komst van Maarssenbroek en 
Bisonspoor heeft de Kaatsbaan haar functie als 
centrum/winkelgebied geleidelijk aan verloren. 6> 

Reden waarom veel Maarssenaren voor (heren) 
kleding, boeken en schoenen hun heil elders 
zoeken. De gemeente is nooit in staat gebleken 
een eenduidige, langetermijnvisie voor het ge
bied rond de Kaatsbaan te ontwikkelen en uit te 
voeren. Hierdoor ontbreekt het Maarssen-Dorp 
aan een herkenbaar dorpscentrum. 

De komst van de nieuwe fusiegemeente Stichtse 
Vecht leidde tot een gemeenteraad met 33 leden, 
thans verdeeld over 10 politieke partijen (zie 
afbeelding 2). Deze politieke versnippering heeft 
evenmin positief uitgewerkt op de consistentie 
van het gemeentelijke beleid en bestuur, getuige 
de vele wisselingen in politieke en bestuurlijke 
posities door de jaren heen. 

Gemeentelijke tarieven 
Uiteraard is in de vijftig jaar sinds de oprichting 
van de Historische Kring Maarssen het leven 
aanzienlijk duurder geworden. De gemeentelijke 
tarieven zijn sterk verhoogd en ook in aantal 
sterk uitgebreid. De afvalstoffenheffing bedroeg 
in 1972 f 160,00 (als je minder dan een halve m3 
afval aan te bieden had), daar waar je nu€ 212,89 
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Samenstelling gemeenteraad Maarssen 1972 
versus Stichtse Vecht 2022 
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• 1972 • 2022 
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het licht. Er zouden nog vele 
wijken volgen. Er kwam ook 
een grootschalige winkel
voorziening in de vorm van 
winkelcentrum Bisonspoor. 
Het gevolg van de komst van 
Maarssenbroek was dat de 

Samenstelling gemeenteraad Maarssen 1972 versus Stichtse Vecht 2022. 

vele boerderijen langs de 
Maarssenbroeksedijk en de 
bijbehorende hooi- en wei
landen geheel verdwenen. In 
de jaren die volgden, werden 
verspreid door het dorp nog 
vele andere woningbouw
projecten gerealiseerd, zoals 
Zandweg-Oostwaard, de 

betaalt (éénpersoonshuishouden), dan wel 
€ 322,56 (voor een meerpersoonshuishouden). 
Voor trouwen op Goudestein werd f 60,00 tot 
f85,00 in rekening gebracht, waar je nu€ 645,00 
voor een trouwplechtigheid betaalt. 7) Je hebt 
nu wel meer mogelijkheden bij de keuze van 
de trouwambtenaar. Natuurlijk zag een aantal 
nieuwe belastingen het licht: wij noemen hier de 
(water)toeristenbelasting, de forensenbelasting, 
de parkeerbelasting (Scheendijk), de terrassen
belasting en de Bedrijven lnvesterings Zonebij
drage (BIZ). 

Een vergelijking tussen de huidige bijdrage woon
belasting op basis van de WOZ-waarde (2022) en 
de regeling in 1972 is niet goed mogelijk. In 1972 
hanteerde de gemeente voor het bepalen van de 
woonlasten een volledig afwijkende methodiek. 

Bebouwde omgeving 
Sinds de jaren zeventig is de bebouwde omgeving 
van Maarssen sterk veranderd. Deze veranderde 
met name door de komst van een aantal grote 
nieuwbouwwijken. Daarnaast is een aantal mar
kante gebouwen in de loop der jaren verdwenen. 
Nadat in de periode 1960-1970 de Staatslieden
buurt en het Zeeheldenkwartier waren gebouwd 
Oangs de Dr. Plesmanlaan en de Kennedylaan), 
volgde in de jaren zeventig Maarssenbroek, waar 
diverse wijken voortvarend uit de grond werden 
gestampt. Eerst zagen Bloemstede en Boomstede 
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Componistenbuurt, Zogwete
ring, de Reizende Man en De 

Hoge Bruglocaties. Het meest recente omvang
rijke bouwproject, gestart in 2007, is de bouw 
van de wijk Op Buuren in oud-Hollandse stijl met 
een grote verscheidenheid aan woningen en ap-
partementen. 

Daarnaast zijn als gevolg van (ver)nieuwbouw 
tal van markante gebouwen uit het Maarssense 
beeld verdwenen. Wij verwijzen hier naar het 
artikel Verdwijnpijn Deel 1 elders in deze editie. 

De Maarssense middenstand 
In de jaren zeventig was er nog sprake van een 
overvloedig winkelbestand. Maarssen-Dorp 
kende diverse bakkerijen, slagers en kruideniers. 
Dit waren van oudsher familiebedrijven die 
overgingen van vader op zoon. Voorbeelden zijn 
de familie Ros, die op de Kaatsbaan een melkhan
del hield, welke later werd omgebouwd tot een 
kruideniers- en delicatessenzaak en de familie De 
Graaft, eigenaar van enkele winkelpanden op de 
Kaatsbaan, die actief was op het gebied van wo
ningtextiel, bedtextiel en heren- en damesmode. 
Binnen deze familiebedrijven werkten de kinde
ren mee om bestellingen weg te brengen, dan wel 
in de winkel klanten te bedienen of schoon te ma
ken. De komst van het grootwinkelbedrijf (eerst 
Klarenbeeks Supermarkt en De Gruyter, later 
Albert Heijn, Dirk van den Broek, Aldi, en sinds 
enkele jaren Vomar) leidde tot druk op de kleine 



familiebedrijven en een sterke vermindering van 
het winkelaanbod. De grootwinkelbedrijven en 
de komst van Bisonspoor leidden ertoe dat de 
kleinere winkels in het dorp het loodje legden. 

Verenigingsleven en recreatie 
Maarssen kende een bloeiend verenigingsleven. 
Men ontmoette elkaar op zondag in de kerk en 
door de week in tal van verenigingen, waarvan 
een groot aantal is verdwenen. Daarnaast heeft 
een aantal nieuwe verenigingen het licht gezien 
waaronder de bloeiende Maarssense Hockey 
Vereniging (MHV). B) 

Voor het verenigingsleven was een belangrijk ont
moetingspunt café Ome Klaas aan de Langegracht, 
waar men niet alleen kon kegelen, maar ook kon 
genieten van toneel- en theatervoorstellingen. Dat 
kon men ook in Verenigingsgebouw Concordia en 
in 't Zand. Een heel verschil met de tegenwoordige 
tijd: Maarssen heeft op dit moment geen theater 
beschikbaar. 

Een belangrijke ontwikkeling op het gebied van 
recreatie was de ontwikkeling van camping annex 
bungalowpark De Wilgenplas. Dit werd opgezet 
voor de werknemers van enkele grote bedrijven 
in Utrecht (waaronder DEMKA en Werkspoor). 
Op de Wilgenplas kon men even de drukte van de 
stad ontvluchten en genieten van het schitterende 
Maarssense buitengebied. Afhankelijk van de 
tijd van het jaar kon men daarnaast genieten van 
de jaarlijkse komst van circus Toni Boltini en de 
kermis op het Pieter de Hooghplein. Het circus
leven is de afgelopen decennia, onder meer door 
het verbod op het houden van exotische dieren, 
vrijwel verdwenen. De kermis werd verplaatst 
naar het terrein bij de Maarsseveense Plassen, 
waardoor deze tot een grootschalig evenement 
kon uitgroeien. 

Conclusie 
Maarssen heeft als zovele middelgrote gemeenten 
in Nederland in 50 jaar natuurlijk niet aan de ont
wikkelingen kunnen ontkomen. De grootschalige 
nieuwbouw en vernieuwbouw had met de groei 
van de bevolking, die daarmee gepaard ging, grote 
invloed op het dorpse karakter van de gemeente, 
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waar een beperkt aantal gevestigde families en on
dernemers het van oudsher voor het zeggen had. 
De groei van de gemeente stelde hogere eisen aan 
het gemeentebestuur, dat hieraan lang niet altijd 
kon voldoen. Politieke instabiliteit en bestuurlijk 
opportunisme waren het gevolg, resulterend in 
een gebrekkige langetermijnvisie op winkelaan
bod, mobiliteit en infrastructuur. Mede hierdoor 
zijn in de loop der jaren enkele markante, ge
zichtsbepalende gebouwen uit het dorps beeld 
verdwenen. De tweedeling tussen Maarssen-Dorp 
en Maarssenbroek behoeft in de toekomst meer 
aandacht. 

Begin jaren zeventig deed het gemeentebestuur 
veel moeite om haar inwoners goed te informeren 
over de ontwikkelingen die speelden. Jaarlijks gaf 
men een gemeentegids uit die een goed over
zicht verschafte van de gemeentelijke structuur, 
plannen, bedrijvigheid, cultuur en verenigingsle
ven. leder kwartaal viel het contactblad 'Kijk op 
Maarssen' bij iedere inwoner in de bus, waarin 
men verslag deed van lopende zaken. Het is zeer 
spijtig dat deze informatiebronnen niet meer 
beschikbaar zijn. De huidige online-omgeving van 
de gemeente Stichtse Vecht zou hier naar onze 
mening veel van kunnen leren! • 

Noten 
1 . Zie het artikel over de komst van Maarssenbroek elders in deze 

editie. 

2. Waarvan 7443 mannen en 7442 vrouwen (Bron: CBS, dd. 29 

maart 1973). 

3. Gids voor Maarssen, 1970, p4. 

4. Als wij hierna over Maarssen spreken, bedoelen wij Maarssen in 

brede zin, zoals beschreven in de alinea hiervoor. 

5. Zie https:!lal/ecijferslwoonplaatslmaarssen?#bevolking zoals 

geraadpleegd op 17 januari 2022. 

6. Zie ook het artikel over 'Ontwikkelingen en veranderingen op de 

Kaatsbaan' in deze editie. 

7. Ook kan men nu een keuze maken uit 26 verschillende trouwloca-

ties. 

8. De veranderingen in het Maarssense verenigingsleven worden 

uitgebreid belicht in de volgende editie van het Periodiek. 
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Verdwijnpijn Deel 1 

Verdwenen gebouwen 

in de oude dorpskern 
Jan Simonis en Hans van Bemmel 

Inleiding. 
In de zeventiende en achttiende eeuw werd de 
schoonheid van het Vechtdorp Maarssen alom 
geroemd. t) Het dankte zijn eretitel Parel aan de 
Vecht aan 'de fraaie plantaagen (tuinen) en de 
omleggende buitenplaatzen' die de rivier omlijst
ten. 2lEen eeuw later oordeelde een reiziger dat 
Maarssen zo'n 'bevallig dorp (is) dat het moeite 
geeft de wedergade daarvan aan te wijzen', hoe
wel er toen al een groot aantal buitenplaatsen 
was verdwenen. 3l Jac.P. Thijsse is in zijn plaat
jesalbum De Vecht (1915) wat terughoudend: 
'Jongens, jongens (. . .) 't zou zeker aan Zuilen, 
Breukelen en Loenen geduchte mededingers heb
ben.' 
Wellicht heeft bij zijn oordeel meegespeeld dat 
de dorpskern aan de Vecht inmiddels een heel 
ander aanzien had gekregen. Bij de brug over de 
Vecht was op de plek van de eeuwenoude karak
teristieke brouwerij en herberg 
De Eenhoorn een imposante 
katholieke kerk gebouwd (1882-
1885), die met zijn 65-meter 
hoge toren de dorpskern domi
neerde. De grote beeldbepalen
de buitenplaats Huis Ter Meer 
was in 1902 afgebroken en de 
gronden van de grote parktuin 
van het huis waren verkaveld 
voor woningbouw. 

Maarssenbroek 

~ 1 " 

" 1 

in de onmiddellijke omgeving van het kanaal 
bracht naast werkgelegenheid ook de nood
zakelijke grootschalige woningbouw met zich 
mee. Maarssen was niet langer een agrarisch 
dorp. Vrijwel alle boerderijen in en om het 
dorp verdwenen en aan de overkant van het 
kanaal ontstond de grote wijk Maarssenbroek. 
Inmiddels heeft de dienstverlening de industrie 
vervangen en is Maarssen - meer dan de andere 
Vechtdorpen - opgenomen in de dynamiek van 
de agglomeratie Utrecht. 

De Historische Kring Maarssen 
Verontrusting over de toenmalige planologische 
ontwikkelingen in het dorp was mede aanlei
ding voor de oprichting van de HKM in 1972. 
De Kring stelde zich de vraag hoe ' ... natuur en 
historie daarbij zoveel mogelijk gespaard konden 
worden. ' Ter gelegenheid van het vijftigjarig 

3 

~, 

~··/'9 
0 

z Door de aanleg van het Mer
wedekanaal (later Amsterdam
Rijnkanaal) eind negentiende 
eeuw veranderde in de eerste 
helft van de twintigste eeuw het 
karakter van Maarssen defini
tief. De industriële bedrijvigheid Plattegrond met situering van de afgebroken gebouwen door Ria Tijhuis. 
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jubileum hebben wij een aantal kenners van 
Maarssen gevraagd welke karakteristieke gebou
wen er in de jaren 1972-2022 uit de dorpskern 
zijn verdwenen en bij welke daarvan er sprake 
is van 'verdwijnpijn' - de ervaring van een on
nodig verlies en/of treurnis over de kwaliteit 
van de vervangende nieuwbouw. De antwoorden 
hebben geleid tot een top-tien op onze 'ver
dwijnpijnlijst' (zie de plattegrond in afbeelding 
1). We bespreken ze kort in het navolgende. Het 
jaartal geeft het jaar van afbraak aan. 

De lijst: 
1. Villa Jacoba, Parkweg 1973 
2. Watertoren, Stationsweg 1976 
3. Endelhoven, Park Goudestein 1977 
4. Villa Christina, Kerkweg 1977 
5. Treinstation Maarssen, Westkanaaldijk 1979 
6. Ds. Sandersschool, Straatweg/Gaslaan 1981 
7. Raadhuis/De Ruiterschool, Breedstraat 1984 
8. De Harmonie, Kerkweg 1984 
9. De Wolfshoek, Stationsweg 1998 
10. Brandweerkazerne, Gaslaan 2016 

MAARSSEN 
Villa Jacoba 

Villa Jacoba, Parkweg 39, rond 1915. Archief HKM. 

Periodiek 

Villa Jacoba en de rode beuk 
In de jaren zeventig van de vorige eeuw werd 
duidelijk dat de twee bestaande bruggen over 
de Vecht niet in staat waren om het toenemende 
autoverkeer te verwerken. De Van Lingebrug 
aan de Binnenweg en de Kaatsbaanbrug (later 
Evert Stokbrug genoemd) waren allebei smal en 
gelegen op voor de afwikkeling van het verkeer 
ongelukkige plekken. Een brede brug, waarbij 
het verkeer niet langer dwars door het oude 
centrum ging, werd dringend noodzakelijk. Die 
nieuwe brug, de Termeerbrug, kwam er in 1974 
voor een bedrag van 2,3 miljoen gulden. De Van 
Lingebrug werd twee jaar daarna afgebroken en 
de Kaatsbaan werd uiteindelijk autovrij . 
Er waren wel protesten in het dorp tegen de 
nieuwe brug, want de aanleg ervan was een 
inbreuk op de buurt, het dorpsgezicht en de 
bestaande bebouwing van de Vechtoever. In de 
nacht voor de opening werd de brug door ac
tievoerders beklad met leuzen als 'Termeerbrug 
ter meerdere eer & glorie van Auto + Wave rijn 
(toenmalige burgemeester) hier was een mooi 
vijvertje helaas geen blijvertje.' Nog voor de ope
ning waren de leuzen verwijderd. De meerder-
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De oude rode beuk in volle glorie anno 2014. Foto 

Marianne Sage!. 

heid van de bevolking toonde meer begrip: de 
brug werd onder grote belangstelling geopend. 
De dreigende kap van de oude rode beuk die 
in de voortuin stond van villa Jacoba, wekte 
daarentegen alom verontwaardiging. Deze villa 
op de westelijke Vechtoever aan de Parkweg 
was bij de aanleg van de brug een sta-in-de-weg 
geworden (zie afbeelding 2). De gemeente kocht 
het pand op en sloopte het. Het is opmerkelijk 
dat de afbraak van de villa beduidend minder 
protest opleverde dan de dreigende ondergang 
van de grote beuk. Het tracé werd aangepast om 
de boom te sparen (zie afbeelding 3). 
In 2015 moest de boom, die in slechte staat 
verkeerde, alsnog geveld worden. Het tellen 
van de jaarringen bracht aan het licht dat de 
gekapte boom zo'n 180 jaar oud was en daarmee 
tot de laatste overblijfselen van de tuin van Huis 
Ter Meer behoorde. Op dezelfde plek werd een 
nieuwe rode beuk geplant. 
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Gezicht op het Merwedekanaal en de watertoren met woning van 

de machinist vanuit het zuidwesten, tussen 1910-1915. Het Utrechts 

Archief. 

Watertoren Stationsweg 
Schoon water uit de kraan is voor ons vanzelf
sprekend, maar tot het eind van de negentiende 
eeuw dronken de bewoners van Maarssen nog 
water uit de Vecht en ander open water. Het door 
bacteriën verontreinigde water veroorzaakte cho
lera- en tyfusepidemieën. Over Maarssen werd 
in die tijd gezegd: 'Maarssen is de mooiste, maar 
ook, tengevolge van het slechte water, de meest 
gevreesde plaats aan de Vecht'. Enige verbetering 
kwam er in 1866 toen een gift van f 165,00 van 
burgemeester jhr. mr. J. Huydecoper het slaan 
van drie dorpspompen mogelijk maakte. De pom
pen kwamen aan de Breedstraat, Schoutenstraat 
en Achterstraat (nu Nassaustraat) te staan. De 
inwoners klaagden echter over de kwaliteit van 
het pompwater en zij die te ver van de pompen 
woonden, bleven het Vechtwater gebruiken. 
In 1906 wendden de gemeenten Maarssen en 
Maarsseveen zich tot het Nederlandsch Bureau 
voor Waterleidingen in Utrecht voor de aanleg en 
exploitatie van een waterleiding. Dat bleek moge-



Herinneringsplaquette bevestigd op de watertoren. Archief HKM. 

lijk voor een bedrag van f 55.000,00, waaronder 
f 20.975,00 voor een buizennetwerk van 8.000 
meter en f9 .940,00 voor de bouw van een wa
tertoren. De werkzaamheden begonnen in 1910. 
De toren werd 30 meter hoog en het reservoir 
boven in de toren kreeg een inhoud van 100.000 
liter. Voor de watervoorziening werden drie 38 
meter diepe putten geslagen. De watertoren en 
de bijbehorende gebouwen, onder andere een 
woning voor de machinist, kwamen langs het 
kanaal te staan, niet ver van de Stationsweg (zie 
afbeelding 4). 
In januari 1911 werd het waterleidingbedrijf De 
Vechtstreek officieel geopend door burgemeester 
S.J. Cambier van Nooten (zie afbeelding 5). 
De levering van water voor huishoudelijk gebruik 
geschiedde tegen een vast tarief per jaar, ongeacht 
het verbruik. De directeur van het Nederlandsch 
Bureau voor Waterleidingen merkte bij de opening 
hierover op: 'Hoewel een onbeperkt gebruik aanlei
ding kan geven tot waterverspilling, achtten wij het 
in het belang van de arbeidende klasse ter bevorde-
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ring van zindelijkheid, dat hun verbruik niet tot het 
hoogst noodige wordt beperkt, hetgeen het geval is 
bij waterlevering uitsluitend over de watermeter. ' Het 
tarief voor de arbeiderswoningen bestaande uit 
één, twee of drie kamers bedroeg respectievelijk 
10, 12 en 15 cent per week. Voor andere woningen 
moesten hogere tarieven betaald worden en voor 
een badtoestel f 10,00 per jaar, een WC f 5,00 per 
jaar. Voor een paard diende men f3,00 en voor een 
rund f2,00 per jaar te betalen. 
In de jaren vijftig nam het verbruik door een 
groeiende bevolking sterk toe, waardoor er op 
bepaalde momenten geen water meer uit de kraan 
kwam. Bovendien was de waterdruk onvoldoende 
voor de toenemende hoogbouw in het dorp. Er 
werden daarom onder andere extra waterbronnen 
aangeboord, bredere buizen gelegd, ondergrondse 
waterkelders aangelegd en twee hogedrukpompen 
geïnstalleerd. De watertoren verloor hiermee 
- midden jaren vijftig - zijn functie. In de jaren 
zeventig verkocht de gemeente het gasbedrijf en 
het waterleidingbedrijf aan respectievelijk het 
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Gasbedrijf Centraal Nederland en 
het Waterleidingbedrijf Midden 
Nederland. Opbrengst ongeveer 1 
miljoen gulden. 
De watertoren stond nog tot 1976 
langs het kanaal om uiteindelijk 
te wijken voor de verbreding van 
het Amsterdam-Rijnkanaal. 

Redt buitenplaats Endelhoven 
Op de plaats waar nu de vijver 
en het parkeerterrein liggen 
van het Gemeentelijk Adminis
tratiekantoor, stonden in het 
verleden twee buitenhuizen: 
Cruydenborgh, later Bruynen
burgh, en Endelhoef, later 
Endelhoven genoemd. 
Beide huizen werden in op
dracht van Joan Huydecoper 
(1599-1661) ergens tussen 1630-
1650 gebouwd. Toen Hendrik 
Jan van Naarden in 1783 eige
naar werd van beide panden, 
ging hij wonen in Endelhoven 
en werd Bruynenburgh bestemd 

Tekening 'Behoudt Endelhoven'. Actie van de HKM in 1975. Archief HKM. 

voor huisvesting van het personeel. De naam 
Bruynenburgh kwam te vervallen; beide huizen 
werden voortaan met de naam Endelhoven aan
geduid. Later zou het voormalige Bruynenburgh 
verbouwd worden tot koetshuis en paardenstal
ling. 
In 1835 kocht de op buitenplaats Vechtoever wo
nende vrome Maria Dommer, weldoenster van de 
Rooms-Katholieke kerk in Maarssen, Endelhoven 
voor de som van f8.000,00. Zij begon er de eerste 
vorm van ouderenzorg in Maarssen, want Endel
hoven werd een verzorgings- en verpleeghuis 
voor arme, rooms-katholieke bejaarde dames on
der de naam Liefdegesticht Endelhoven. In 1882 
besloot het kerkbestuur Endelhoven te verkopen 
en kwamen beide panden in handen van aanne
mer Jan Hageman. Hij deed toen iets wonderlijks: 
Endelhoven, dat mooier en groter was dan het 
oorspronkelijke Bruynenburgh, werd afgebroken 
en het kleinere Bruynenburgh werd verkocht en 
ingericht als hovenierswoning. 
In 1967 kwam het buiten in handen van de 
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gemeente Maarssen en begon een jarenlange ver
waarlozing. De gemeente deed een poging om het 
huis van de monumentenlijst af te voeren, maar 
dat mislukte. De Historische Kring Maarssen 
beijverde zich in 1975 nog om met behulp van 
de nodige publiciteit het huis te behouden (zie 
afbeelding 6). Het mocht niet baten. In 1977 was 
het pand zodanig verwaarloosd dat het instortte 
(zie afbeelding 7). 
Hier toonde de gemeente zich opnieuw een lief
deloos eigenaar van cultureel erfgoed. Een ander 
voorbeeld daarvan is de omgang met de ridder
hofstad Bolenstein die de gemeente in 1942 had 
gekocht om er het gemeentehuis te huisvesten. 
Toen Bolenstein niet geschikt bleek en verbou
wing te duur, liet men, zoals het lokale blad De 
Magneet schreef, 'de ridderhofstad voor wat het 
was, net zolang tot het op instorten stond en er 
nijver naar een koper gezocht moest worden.' 
Het pand werd gered door de nieuwe eigenaar 
architect B.O. van de Berg, die het helemaal 
restaureerde. 



Het vervallen Endelhoven circa 1975. Archief HKM. 

Villa Christina rond 1910. Archief HKM. 
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Groeten uit Maarssen 

In het midden Villa Christina, links Huize Richmond en rechts het huis Buitenlust, nu Kerkweg 31. Situatie tussen 1920 en 

1930. Het Utrechts Archief. 

Vestiging Rabobank Maarssen aan de Raadhuisstraat/hoek Kerkweg. Foto Ria Tijhuis. 
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Eén van de nieuwe panden (Kerkweg BA) op het terrein van de verdwenen Rabobank. Foto Hans Sagel. 

Villa Christina 
Op de hoek van de Kerkweg en de Raadhuis
straat stond tot 1977 villa Christina, een groot 
huis, omringd door een prachtige tuin (zie 
afbeelding 8). 
De villa is in 1904/1905 gebouwd als onderdeel 
van het exploitatieplan van de gronden van het 
afgebroken Huis Ter Meer. De afbeelding toont 
het huis toen het bewoond werd door notaris 
D.H. van Nieuwenhuizen. Te zien is hoe groot de 
villa was en hoe 'onbebouwd' de Kerkweg (zie 
afbeelding 9). 
De volgende eigenaar, de heer Driessen, gaf het 
huis de naam Den Hoeck. Na het overlijden van 
Driessen kwam de villa in handen van de Boe
renleenbank Maarssen, de latere Rabobank. In 
de beginjaren woonde de directeur van de bank 
ook in de villa. De sterke groei van de Rabobank 
leidde ertoe dat de villa in 1977 werd gesloopt 
en vervangen door een groot, modern kantoor
gebouw (zie afbeelding 10). 
In de jaren tachtig leidden de digitalisering 
en reorganisatie van het bankwezen tot het 
verdwijnen van de lokale bankkantoren; bank
automaten kwamen ervoor in de plaats. De 
Rabobank verliet het kantoor en vestigde zich 
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in 2017 in een kleiner pand aan de Breedstraat, 
maar in 2021 werd ook deze vestiging geslo
ten. Inmiddels was het kantoorgebouw aan de 
Raadhuisstraat gesloopt en de grond verkaveld 
in een aantal percelen voor vrijstaande wonin
gen. De bebouwing van deze plek werd op een 
bijzondere manier gerealiseerd via een zogehe
ten Collectief Particulier Opdrachtgeverschap: 
drie families werkten hier samen om hun huizen 
te realiseren. 
In 2018 werd het eerste huis opgeleverd, Kerk
weg 8A. Hans Sage! schreef er in zijn rubriek De 
oude Schoenendoos, aflevering 76, het volgende 
over: 'Een mooi modern, fris, strak huis, met 
Rietveld-achtige architectuur, prachtig passend in 
de omgeving. Een m.i. zeer geslaagde invulling 
binnen het beschermd dorpsgezicht en een duide
lijk bewijs dat de huidige trend van historiserend 
bouwen beslist niet altijd gewenst, c.q. noodzake
lijk is ' (zie afbeelding 11). 

Treinstation Maarssen 
Al rond 1830 waren er grootse plannen voor een 
spoorlijn van Amsterdam naar het Duitse ach
terland, de zogenaamde Rhijnspoorweg. Maar 
als gevolg van diverse aanloopproblemen reden 
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Maarssen Station en r.terwede kanaal 

Het stationsgebouw van Maarssen met draaibrug over het Merwedekanaal uit 1869. Archief HKM. 

de eerste treinen op het traject Amsterdam
Utrecht pas aan het eind van 1843. De spoor
lijn was - op basis van een door de·nationale 
overheid verleende concessie - aangelegd door 
een particuliere maatschappij, de Rhijnspoor
wegmaatschappij, die ook verantwoordelijk was 
voor de exploitatie. In 1845 werd de verbinding 
verlengd van Utrecht naar Arnhem. 
De trein reed tweemaal daags en de reistijd 
Amsterdam-Utrecht bedroeg 1 uur en 8 minuten 
met als tussenstations Abcoude, Nieuwersluis 
en Breukelen. In 1845 kreeg ook Maarssen een 
station: bij de Maarssenbroekse molen, aan het 
eind van de huidige Zijlweg. Het was echter 
niet veel meer dan een laad- en losplaats voor 
goederen en vee. 

Aanvankelijk was de spoorlijn geen winstgevend 
project. Maar na verloop van tijd groeide alom 
het besef dat de trein als openbaar vervoermid
del voor personen een belangrijke economische 
en sociale functie kon vervullen. Vanaf dat 
moment stonden zaken als een accurate dienst-
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Sedert Jana; verlangen Je gezeten 
burgers van het liefelijke Maarssen naar 
een tram-verbinding met l.Jtrecht, vooral 
se11ert. het groote kanaal een sta in den 
weg tusschen dorp en station is gewot
• ten. Ter goedmaking van de voorloo
pige kosten was al lang eon voldoend 
~ommetje bijeengebracht. Thans is be
:•aaJd aan de gemeenteb~turen van 
Utrecht, en Maarssen alsmede aan de 
~andregeering concessie daarvoor gevraagd 
• 1oor de beeren J. A. BJoemsma en J. 
L. Switzar. 13 

Onvrede over de bereikbaarheid van het station na aanleg 

van het Merwedekanaal. Het Utrechts Nieuwsblad van 17 juni 

1893. 



--" • 

Het stationsgebouw in de jaren voor de sloop. Archief HKM. 

regeling en comfort van de passagiers hoog op 
de prioriteitenlijst van de spoorwegmaatschap
pijen en de gemeenten. 
Rond 1869 werd het station verplaatst naar 
de huidige locatie. Er kwam een volwaardig 
stationsgebouw van het type Harmelen, ge
noemd naar het eerste station dat zo gebouwd 
was (1855) . Het ontwerp was een zogenaamd 
'eiland'-station, dat wil zeggen dat het als een 
'eiland' omgeven werd door de twee spoorba
nen (zie afbeelding 12). 
Het kreeg twee perronoverkappingen en had 
twee wachtkamers: één voor de derde klasse
passagiers en één gezamenlijke voor de reizi
gers van de eerste en tweede klasse. 
Toen in 1892 het Merwedekanaal werd geopend, 
raakten dorp en station van elkaar gescheiden, 
dit tot groot ongenoegen van de burgers van 
Maarssen (zie afbeelding 13). 
De noodzakelijk geworden draaibrug over het 
kanaal aan het eind van de Stationsweg stond 
door het drukke scheepvaartverkeer vaak open. 
De stationschef wachtte dan veelal met het vrij-
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geven van het spoor totdat de passagiers over 
de draaibrug het station hadden bereikt. Ook 
de aflevering van de Maarssense post bij het 
station liep daardoor de nodige vertraging op. 
Aan deze situatie kwam in 1938 een eind toen er 
vanwege de verbreding van het Merwedekanaal 
een nieuwe brug gebouwd werd over het kanaal 
en de spoorlijn: de Maarsserbrug. De draaibrug 
aan het eind van de Stationsweg werd afgebro
ken. 
Na de Eerste Wereldoorlog kwam de staat in het 
bezit van de meeste aandelen van de particulie
re spoorwegmaatschappijen en vanaf 1937 werd 
het gehele spoorwegnet geëxploiteerd door het 
staatsbedrijf de Nederlandse Spoorwegen. 
In 1979 werd het oude stationsgebouw gesloopt 
en vervangen door een nieuw stationsgebouw, 
dat in 2003 óók werd gesloopt in het kader van 
de herontwikkeling van het stationsgebied (zie 
afbeelding 14). Er verrees een nieuw station an
nex kantoorgebouw met ingebouwde passerelle 
over de sporen (zie afbeelding 15). 
In deel 2 van deze bijdrage behandelen we de 
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Het nieuwe stationsgebouw met kantoren uit 2003, ontworpen door architect Paul H. van de Ree. Wikipedia. 

verdwenen gebouwen 6 t/m 10 en laten we zien 
wat er de afgelopen vijftig jaar nog meer is afge
broken in het dorp. • 

Noten 
1. Met dank aan Piet Gentenaar, Jaap Kottman, Bert de Ruiter, Hans Sa· 

gel, Herman Schols, Lily Simonis en Ria Tijhuis voor hun hulp in velerlei 

vorm bij het samenstellen van dit artikel. 

2. Jacobus Kok, Vaderlandsch Woordenboek (1780). 

3. Pieter Harme Witkamp, Aardrijkskundig Woordenboek van Neder

land (r iel, D. Mijs, 1877). 
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Maarssen was niet langer 

een agrarisch dorp. 

Bronnen 
Voor deze bijdrage is vooral gebruik gemaakt van artikelen over de 

tien hier beschreven gebouwen uit het Periodiek HKM, jaargangen 

1974-2022 en het jubileumboek van de HKM, Canon van Maarssen 

en omliggende kernen. Geschiedenis van het gebied en de bewoners 

(Maarssen 2022). 

Archief HKM. 



50 jaar Kaatsbaan 
Lotte Kwakman en Arjan van Weele 

In de afgelopen vijftig jaar is er veel veranderd 
op de Kaatsbaan. We richten ons in dit artikel 
vooral op de veranderingen die de Kaatsbaan 
heeft ondergaan als centrale winkelstraat van 
het oude dorp en op de vraag hoe de bestaande 
ondernemers met deze veranderingen zijn om
gegaan. Enkele wetenswaardigheden komen ook 
aan de orde, zoals de functie van de Kaatsbaan 
in het verleden, de oudste gebouwen en de on
dernemers die daar het langst gevestigd zijn. Wat 
zien zij als de belangrijkste veranderingen? 

Een korte geschiedenis 
Op de plek waar nu de Kaatsbaan ligt, waren in 
1629 al de contouren van een straat te zien. Er 
was toen sprake van een brug over de Vecht en 
een rij woonhuizen, maar nog geen sprake van 
een winkelstraat. De Kaatsbaan zoals we deze nu 
kennen als het centrum van het winkelgebied in 
Maarssen-Dorp is ontstaan rond 1900. Onduide
lijk is waar de naam Kaatsbaan vandaan komt. 
Deze lijkt te verwijzen naar het bekende Friese 
balspel dat gespeeld wordt door twee ploegen 
van drie spelers. Voor dit spel is 
behoorlijk wat terrein nodig: de 
reglementen van de Friese Kaats
bond schrijven een speelveld 
voor van 30 x 60 meter. Een derge
lijke oppervlakte is vermoedelijk, 
ook in de beginjaren van de Kaats
baan, niet beschikbaar geweest. 
Het ligt om deze reden niet voor 
de hand dat de naam refereert 

'Van Kaetsspel (1626) 
Nu ick aen de bal mach raecken, 
Kan ick noch mijn lust niet staecken, (. . .) 
in vierkante swarte baenen 
sy meest vreucht te scheppen waenen 
daer sy over 't koortjen net 
de bal scheeren met 't racquet ( . .) ' 
(Uit: Tijdschrift van de vereniging 
Oud-Utrecht, 2-2018) 

Dit kaatsspel was een voorloper van het huidige 
tennis en kon gemakkelijk op de Kaatsbaan wor
den gespeeld. Wie weet verwijst de naam naar dit 
historische balspel. 
Kaatsen was overigens niet het enige spel dat 
gespeeld werd in deze straat. Er is ook ooit 
gevoetbald. Schoenmaker Josephus van Liempdt 
(1883-1960), die op de Kaatsbaan een schoenlap
perij had, was een groot liefhebber van voetbal. 
Hij organiseerde regelmatig derby's waarbij hij 
zelf de rol van scheidsrechter vervulde. Er wer
den toen wedstrijden gehouden tussen elftallen 
afkomstig uit de Kaatsbaan en van de Achterdijk 

Vastlopend verkeer op de Kaatsbaan met tweerichtingsverkeer en drogist Rein-

aan het Friese kaatsspel. Ria Tij
huis geeft in haar bijdrage aan het 
Periodiek van november 2021 een 
andere verklaring. Er blijkt in de 
zeventiende eeuw al sprake te zijn 
van een ander Kaetsspel, dat met 
een racket werd gespeeld: ders als toeschouwer. 
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(nu Nassaustraat). De bal was gemaakt van 
papier-maché. 

Wat vele Maarssenaren zich niet realiseren, is 
dat de Kaatsbaan zo'n vijftig jaar geleden nog 
een belangrijke verbindingsweg vormde tussen 
de westelijke en oostelijk kant van het dorp 
met een druk tweerichtingsverkeer. Regelmatig 
liep het verkeer in die tijden letterlijk vast (zie 
afbeelding 1). Dat is nu bijna niet voor te stel
len. Later werd besloten tot eenrichtingsverkeer 
en weer jaren later tot een autoluwe zone. Vrij 
autoverkeer is niet meer mogelijk. Dit wordt 
gehandhaafd door beweegbare paaltjes aan het 
begin en eind van de Kaatsbaan. Het autover
keer wordt sindsdien via de Termeerbrug geleid. 
Het elimineren van het autoverkeer zorgt er
voor dat er op de Kaatsbaan fijn gewandeld en 
gewinkeld kan worden. Toch zijn er nog wensen. 
Enkele ondernemers zijn van mening dat je de 
Kaatsbaan moet afsluiten voor alle verkeer en 
niet, zoals nu, scooters, brommers en fietsers 
moet toelaten. De meningen hierover zijn ver
deeld. 

De Kaatsbaan markeerde vroeger de gemeente
grens tussen Maarssen en Maarsseveen. Vanaf 
de onlangs gereviseerde Evert Stokbrug gezien, 
lag (een deel van) Maarssen aan de rechterzijde 
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en Maarsseveen aan de linkerzijde. Het gemeen
tehuis lag ook aan de Kaatsbaan op de hoek met 
de Diependaalsedijk. In 1949 werd door toedoen 
van burgemeester H.J. de Ruiter Maarsseveen 
bij Maarssen gevoegd. Toen verviel deze klas
sieke gemeentegrens. Het leidde ook tot een 
verandering van de nummering van de panden 
aan de Kaatsbaan. 

Volgens collega en bekend HKM-lid Bert de Rui
ter is er weinig bekend over dit gemeentehuis, 
buiten het feit dat er raadsvergaderingen gehou
den werden. Het werd voor zover wij weten niet 
gebruikt voor andere doeleinden, zoals bijvoor
beeld trouwerijen (zie afbeelding 2). 

De bebouwing 
Vanaf 1870 maakte Maarssen een economische 
bloeiperiode door. Dit had mede als gevolg dat 
de bouw in Maarssen opleefde. Ook de Kaats
baan werd hierdoor beïnvloed. Zo werd de 
Kaatsbaan in die tijd volgebouwd met heren
huizen. Deze zijn rond 1900 omgebouwd tot de 
huidige winkelpanden. De panden van de Kaats
baan zijn inmiddels vergroeid met de moderne 
winkels, die er zijn gevestigd. Als u eens door de 
Kaatsbaan loopt met aandacht voor de historie 
van de huizen, dan gaat er waarschijnlijk een 
wereld voor u open. De details, verwijzend naar 

Beeld van het oude gemeentehuis en café 'Billard' en haar medewerkers. Pand nummer 1 (rechts) en 2a (links) aan d 
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de geschiedenis van deze straat, zijn fascine
rend. 

Neem bijvoorbeeld pand nr. 1 (zie rechterzijde 
afbeelding 3). Dit pand is het witte hoekpand op 
de kruising van de Langegracht en de Kaatsbaan 
en is het oudste pand in de straat. De eerste 
ons bekende eigenaar van het pand was Jan 
Woutersz., die het pand in 1440 gebruikte als 
hofstede, ofwel herberg/boerderij. Na hem is 
het pand in bezit geweest van diverse andere 
herberg-eigenaren; in de zeventiende eeuw was 
hier bijvoorbeeld de herberg Het Schilt van 
Vranckrijck gevestigd. Later vestig-
den zich in het pand een kapper (Jo
hannes Pieter de Jong), een elektri
citeitszaak (Bosch), een restaurant 
(zuster Francina) , een CD-winkel en 
op dit moment een damesmodezaak. 
Gezien de leeftijd van dit pand is 
het niet vreemd dat dit de meeste 
eigenaren heeft gekend. 

Eén van de oudste etalages (uit
stalkasten) van de Kaatsbaan is te 
zien aan de overkant van de straat, 
aan het pand op de hoek met de 
Herengracht, huisnummer 2a (zie 
linkerzijde afbeelding 3). Hier is 

nu de hobbywinkel Dirk & Doortje gevestigd. 
Pand nummer 26 aan de Kaatsbaan heeft een 
opmerkelijke winkelgevel (zie afbeelding 4). Nu 
is het een kledingwinkel en daarvoor was er een 
reisbureau gevestigd, maar de gevel 'verraadt' 
dat het pand ooit een heel andere functie had, 
namelijk die van dorpssmederij. Vanaf 1764 
huisvestte het pand een smederij waar ook 
paarden werden beslagen. De nog bestaande 
deuren gaven toegang tot de zogenaamde hoef
stallen. 

e Kaatsbaan Pand nummer 26 aan de Kaatsbaan 
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Winkelaanbod Kaatsbaan 1972-2022 
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Grafisch overzicht bezetting panden Kaatsbaan in 1972 en 2022 

De ondernemers 
De Kaatsbaan is zoals we hiervoor al bespraken 
de afgelopen 50 jaar sterk veranderd. Algemeen 
is de opvatting dat vele winkeliers het veld heb
ben moeten ruimen voor horecazaken. Is dat 
echt zo? Voor een antwoord op deze vraag kij
ken we naar de verschillen en overeenkomsten 
tussen de winkeliers in de Kaatsbaan in 1972 en 
die van nu (zie afbeelding 5). 

Het overzicht op afbeelding 5 geeft een beeld van 
het aantal winkels per type bedrijvigheid op de 
Kaatsbaan in 1972 en 2022. 
We constateren wezenlijke verschillen met betrek
king tot het aanbod in hobbyzaken, kruideniersza
ken, horeca en het aantal kledingwinkels. Hobbyza
ken, horecagelegenheden en textiel- en modezaken 
zijn in aantal flink gestegen, terwijl het aantal krui
denierszaken aanzienlijk is afgenomen. Het aantal 
juweliers is gelijk gebleven. Jaren geleden verkocht 
sigarenmagazijn Van Tricht ook bijous en juwelen. 
Sinds 1958 wordt dit laatste gedaan door juwelier 
Berk, wiens tweede generatie de zaak met succes 
heeft voortgezet. Juwelier Berk behoort samen met 
Van Tricht Sigarenmagazijn, Delicatessenzaak Ros, 
Versteegh Verlichting en De Graaft Bedtextiel tot de 
langst op de Kaatsbaan gevestigde ondernemers. 

In de jaren zeventig en tachtig heeft de komst 
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van supermarkten in het dorp en de opkomst van 
Bisonspoor zeker invloed gehad op het winkelaan
bod op de Kaatsbaan, met name op de kruideniers
zaken. De komst van Bisonspoor betekende een 
nieuw winkelgebied voor de Maarssenaren. Bison
spoor werd gebouwd met als doel een centrum te 
zijn voor Maarssenbroek, met een politiebureau, 
een bibliotheek, een recreatiebad en natuurlijk een 
overdekt winkelcentrum! Logischerwijs zou je den
ken dat deze toevoeging consequenties zou hebben 
voor de oude dorpskern van Maarssen, waar zich 
tot dan toe het hart van het winkelaanbod bevond. 
Echter, de ondernemers lijken hier niet veel last 
van ondervonden te hebben. Sterker nog: in de 
eerste jaren van de bouw van Maarssenbroek kwa
men vele nieuwe inwoners over de brug om hun 
boodschappen in het dorp te doen. Dat hield op 
toen Bisonspoor echt op stoom kwam. 

De hedendaagse bezetting van de Kaatsbaan is 
een mix van reeds lang gevestigde winkeliers en 
nieuwe ondernemers. In totaal telt de Kaatsbaan 
17 winkels. Er zijn gedurende de afgelopen jaren 
veel ondernemers bijgekomen. We noemen hier als 
voorbeelden: Leuk!, Dirk en Doortje, Delice, Covino, 
Fair Play Casino Maarssen, Robbe Manto en Van 
Kouwen Uw Opticien. 
Het langst op de Kaatsbaan gevestigd zijn De 
Graaft, Van Tricht, Ros, Berk en Lampen en Verlich-



ting Versteeg. De langstzittende horecazaak is De 
Dorpsgek (zie afbeelding 8); voor ons een reden 
om aan deze ondernemers wat meer aandacht te 
besteden. 

De Graaff 
Bedtextielzaak De Graaft wordt geleid door Elvira 
de Graaft. Zij is een telg uit de bekende Maarssense 
ondernemersfamilie De Graaft. Elvira is de dochter 
van Jan de Graaft, die op zijn beurt de modezaak 
overnam van zijn vader (Jan de Graaft sr.), die het 
bedrijf in 1927 begon. Jan de Graaft sr. begon zijn 
zaak op de Langegracht en verhuisde in 1935 naar 
de Kaatsbaan. Elvira vertegenwoordigt de derde 
generatie van dit roemrijke ondernemersgeslacht. 
Een markante ontwikkeling in de geschiedenis van 
het bedrijf was in 1969, toen Jan de Graaft naast de 
bestaande modezaak een meubel- en interieurzaak 
inclusief bedtextiel startte in de nieuwe winkel 
naast de Passage die toen gebouwd werd. In 1972 
brandde het pand op de hoek van de Kaatsbaan 
geheel af. Het werd in oktober 1973 heropend. De 
twee panden op de Kaatsbaan huisvestten verschil
lende koopwaar. Zo was de hoekwinkel vroeger 
met name gericht op mode en de winkel naast de 
Passage vooral op woninginrichting. 

de hoek van de Kaatsbaan. Dat gebeurde in 2003. 

Van Tricht 

De heer en mevrouw Van Tricht openen op 1 sep
tember 1956 hun zaak. Geboren op de Kaatsbaan 
als eerste kind van de familie Ros, woont me
vrouw Van Tricht nog steeds in haar vertrouwde 
omgeving. Na het overlijden van haar echtgenoot 
runt zij de winkel helemaal zelfstandig. Haar 
winkeltje begon als een combinatiewinkel met 
links de sigaren en rechts de bijouterieën en 
horloges. Deze producten werden door een tus
senschot gescheiden. Na verloop van tijd werden 
de bijouterieën en horloges bijzaak en werd het 
schot weggehaald (zie afbeelding 6). De verkoop 
van sigaren en sigaretten was toentertijd een 
goede inkomstenbron, omdat deze voorbehou
den was aan speciaalzaken en niet bij de buurt
super gekocht konden worden. Mevrouw Van 
Tricht vertelt in een interview in 2017 (Periodiek 
1-2017, plO) over haar jaren op de Kaatsbaan. 
Ze heeft het altijd naar haar zin gehad. De toen 
al met winkels bezaaide Kaatsbaan huisvestte 
ook vele gezinnen met veel kinderen. Dat zorgde 
voor leuke avonden met spelende kinderen op 
straat. De kermis in de Breedstraat was het 

Elvira heeft een textiel-manage
mentopleiding gevolgd en is 
werkzaam geweest bij een 
tweetal grote modeketens in 
Nederland. Zij was van huis 
uit gewend aan te pakken en 
had een goede klik met haar 
vader. Toen twee verkoop
sters gelijktijdig zwanger wer
den, vroeg haar vader haar 
om hem op tijdelijke basis te 
assisteren. Deze tijdelijke on
dersteuning werd permanent. 
Niettemin begon Elvira haar 
eigen zaak in bedtextiel in het 
winkelpand naast de Passage. 
Toen haar vader de pensioen
gerechtigde leeftijd naderde 
en stopte met zijn modezaak, 
is Elvira verhuisd van het 
pand naast de Passage naar Sigarenmagazijn A. van Tricht Gaartal onbekend) 
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hoogtepunt van het jaar. Toen Maarssenbroek uit 
de grond gestampt werd, merkte Van Tricht een 
toename van het aantal winkels en winkeliers in 
het gebied van de Kaatsbaan. De komst van een 
groot aantal huishoudens aan de andere kant van 
de brug, waar in de beginjaren nog geen winkel
centrum was, zorgde voor een stijging van het 
bezoek aan de winkels op de Kaatsbaan. Tegen
woordig moet mevrouw Van Tricht het vooral 
hebben van de vaste klanten, maar dat vindt zij 
niet erg. Het zorgt voor een oprecht geïnteres
seerd winkelpubliek. 
Mevrouw Van Tricht woont nog altijd achter haar 
winkel, iets wat vroeger heel normaal was, maar 
wat door een beroving enkele jaren geleden niet 
zonder risico is gebleken. 

Ros 
Delicatessenzaak Ros vindt zijn oorsprong op 
15 mei 1929 toen Rinus Ros een melkhandel 

De winkel van Ros in 1972. 
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startte. Rinus was een geboren Maarssenaar, 
zoon van een boer met een boerderij aan de 
Kerkweg van waaruit melk werd verkocht aan 
omwonenden. Rinus besloot de boerderij te ver
laten en zich te vestigen op de Kaatsbaan om van 
daaruit melk uit te venten. In 1969 ging de zaak 
over naar twee zonen, te weten Wim en Frans, 
waarbij de klantenkring onder beiden gelijkelijk 
werd verdeeld. Wim legde zich toe op het ontwik
kelen van de winkel. Frans legde zich toe op de 
verkoop en distributie van melk direct aan de 
consument. In 1972 waren de activiteiten van de 
firma Ros het leveren van melk, boter, kaas en 
eieren en kleine kruidenierswaren aan Maars
senaren (zie afbeelding 7). Tegenwoordig houdt 
Winfried Ros, de zoon van Wim, zich in de zaak 
op de Kaatsbaan bezig met de handel in zuivel
producten, delicatessen en kruidenierswaren. Dit 
doet hij samen met zijn vrouw, Sylvia en met hulp 
van zijn dochter en zoon. 



Berk 
Juwelier Berk is begonnen in 1958 toen de vader 
van Theo Berk zich als ondernemer vestigde 
op de Kaatsbaan. Hij was afkomstig uit Kamerik 
uit een boerengezin. Zijn vrouw kwam uit De 
Kwakel, uit een familie van bloementelers. Berk 
senior begon een sigaren- en sigarettenzaak, 
waarin hij allengs op aanraden van zijn vrouw 
ook bijous ging verkopen. Geleidelijk aan werd 
de vraag naar bijous groter dan die naar tabak, 
waarna hij zich geheel op de verkoop van siera
den en bijous richtte. 
Theo's interesse in sieraden is ongetwijfeld op 
jonge leeftijd gewekt. Deze interesse leidde tot 
een opleiding tot goudsmid. Theo vond het leuk 
om met zijn handen te werken en had interesse 
in de techniek. Nadat hij eerst een jaar bij an
dere juweliers had gewerkt, nam hij op 23-jarige 
leeftijd de winkel over. Berk senior was van 
mening dat er geen twee kapiteins op een schip 
konden staan en droeg in 1992 de zaak aan Theo 
over. De verwachtingen die Theo in die tijd had, 
zijn gedurende de eerste jaren niet helemaal 
bewaarheid geworden. Het bleek niet eenvou
dig om als jongeman je plekje te veroveren in 
de gesprekken met handelaren en fabrikanten. 
Hij maakte ook kennis met de goede en slechte 
jaren waarmee je als ondernemer te maken 
krijgt. Het was niet altijd makkelijk. Niettemin 
weten vele Maarssenaren deze juwelier al jaren 
te vinden. 

Verste eg 
De firma Versteeg is een begrip in het dorp. De 
zaak werd in 1923 opgezet door Cor Versteeg, de 
vader van Nel Versteeg. Nel is de schoonmoeder 
van Jeroen van der Meuten, die nu samen met 
de dochter van Nel de huidige eigenaar is. Met 
de komst van elektriciteit ontstond een markt 
voor elektrische artikelen en apparaten. Cor 
Versteeg zag mogelijkheden en werd actief op 
tal van terreinen. Niet alleen runde hij een zaak 
in elektrische apparaten en artikelen, maar hij 
had ook een installatiebedrijf, een taxibedrijf 
en hij exploiteerde een benzinepomp; uiteraard 
met de inzet van zijn vrouw en kinderen. 
Kenmerkend voor de laatste decennia noemt Je
roen de vele wisselingen in winkels op de Kaats-
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baan. Er zijn in die periode vele ondernemers 
bijgekomen, maar weinigen hebben het kunnen 
volhouden. Uitzonderingen zijn de familiebe
drijven die, doordat zij hun winkelpand vaak in 
eigendom hebben, geen hoge huur hoeven te 
betalen. Tevens hebben zij het voordeel dat zij 
familieleden kunnen inzetten in plaats van duur 
personeel. Daarom kunnen zij gemakkelijker 
economische recessies overleven. Nieuwko
mers onderschatten vaak de tijdsinvestering 
die het ondernemerschap vergt en de inbreuk 
op het privéleven. Bij familiebedrijven gaat de 
zaak altijd voor. .. Voor elke ondernemer, wil hij 
succesvol zijn, is het belangrijk dat hij door het 
thuisfront wordt gesteund en op begrip kan re
kenen. Als lokale winkelier moet je altijd service 
leveren, ook buiten de normale openingsuren. 
Vanwege het feit dat familiebedrijven lange tijd 
op de Kaatsbaan zijn gevestigd, hebben deze 
een goede reputatie weten op te bouwen. 

De Dorpsgek 
Er is een pand dat al sinds tijden aan horecaza
ken onderdak biedt. We duiden hier op num
mer 31 , waar sinds 1996 het bekende eetcafé 
De Dorpsgek is gevestigd. Men kan hier terecht 
voor uitsmijters en gevulde tosti's, maar ook 
voor een goede kipsaté of kogelbiefstuk met fri
tes. Er is voor ieder wat wils! Nummer 31 heeft 
decennialang verschillende eetgelegenheden 
gehuisvest. In 1983 was de bistro Bacchus hier 
gevestigd. Deze werd opgevolgd door restaurant 
La Brouette en later gaf het pand onderdak aan 
De Gouden Arend. In 1997 werd het pand, met 
financiële steun van Bavaria, verbouwd tot De 
Dorpsgek. Pand nummer 31 was en is een echt 
'eethuis'. De 'Dorpsgek' is eigendom van Ton 
Corsten. Hij is in 1962 geboren in de Friezen
buurt waar hij als kind werd ingeschakeld in 

Het elimineren van het 

autoverkeer zorgt ervoor dat er 

op de Kaatsbaan fijn gewandeld 

en gewinkeld kan worden. 
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Eetcafé De Dorpsgek 

de melkzaak van zijn vader. Na zijn schooltijd 
begint Ton zijn werkzame leven als Hubo-mede
werker in Utrecht. Toen hij enkele jaren later 
terechtkwam bij de horecazaak De Papegaai ont
dekte hij zijn passie voor het horeca-vak. Sinds
dien heeft dit hem niet meer losgelaten. Na ver
koop van De Papegaai besloot hij het pand De 
Gouden Arend over te nemen. Ton heeft het op 
de Kaatsbaan erg naar zijn zin, maar ziet graag 
meer 'reuring' op de Kaatsbaan en hij is daarom 
geen voorstander van verdere verkeersmaatre
gelen. Een goede en gemakkelijke bereikbaar-
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heid van het dorpscentrum 
is naar zijn mening essentieel 
voor het voortbestaan van de 
gevestigde winkeliers. 

Terugblik 

Hoe kijken ondernemers 
terug op de afgelopen vijftig 
jaar? Om een beeld te krijgen 
hebben we een aantal on
dernemers geïnterviewd. De 
verandering van twee- naar 
eenrichtingsverkeer naar een 
nu autoluw gebied heeft in
vloed gehad op het winkelge
beuren op de Kaatsbaan. Ook 
is het winkelgebied in het 
centrum nu vrijwel geredu
ceerd tot de Kaatsbaan, waar 
dit eerst verspreid was over 
de Nassaustraat, de Kerkweg 
en de Parkweg (en later het 
Harmonieplein). Elke onder
nemer noemt ook het 'online
gebeuren' als een factor die 
grote invloed op de winkel
verkoop heeft gehad. Tot 
slot zijn de effecten van het 
Covid-virus natuurlijk niet te 
negeren. De oude garde van 
de Maarssense ondernemers 
is echter ervaren genoeg om 
zich door deze veranderingen 
heen te slaan! 

De geleidelijke concentratie 
van het winkelgebied naar de Kaatsbaan heeft 
ervoor gezorgd dat er nu veelal speciaalzaken 
te vinden zijn in de straat. Ondernemers hebben 
zich gespecialiseerd als gevolg van toegenomen 
concurrentie en het internet. Leuke voorbeelden 
zijn Berk en Van Tricht. Beiden begonnen als 
een combinatiewinkel met zowel sigaren als ju
welierswaren. Alsof ze het hebben afgesproken 
is Berk verdergegaan als juwelier en van Tricht 
als sigarenhandelaar. 
De Graaft zegt: 'De komst van online winkelen 
heeft ervoor gezorgd dat klanten hogere verwach-



tingen hebben. Mensen zijn gewend geraakt aan 
een snellere service en een groter assortiment. ' 
Dit is voor kleine ondernemingen niet te doen. 
De Graaft stelt dat specialiseren essentieel is om 
je hoofd als lokale onderneming boven water te 
houden. 
Ook Berk ziet het online winkelen als een factor 
die tot grotere uitdagingen heeft geleid: 'Vroe

ger waren mensen trouw en deden lokaal hun 
boodschappen, maar dat is veranderd. ' Klanten 
zijn veeleisender en zij willen direct geholpen 
worden. Dat lukt niet altijd, want voor repara
ties moeten vaak onderdelen worden besteld en 
dat kost nu eenmaal tijd. Berk Juweliers heeft 
zich in de loop der jaren gespecialiseerd door 
naast de bekende merken ook een assortiment 
te bieden dat online lastig verkrijgbaar is. 

Ook Ros reageerde op deze uitdaging door: 
Nooit nee verkopen aan klanten' en 'verse pro
ducten aanbieden'. De Graaft deed dit door zich 
toe te leggen op bedtextiel en het assortiment 
dames- en herenmode af te bouwen. Ook Ton 
Corsten is zijn ondernemersvisie gaan aanpas
sen naar aanleiding van veranderingen. Zo 
gebruikte hij de periode rond de coronacrisis 
om zijn zaak op te knappen en onderzocht hij 
nieuwe manieren om omzet te genereren in zijn 
zaak, zoals afhaalmaaltijden; hij ontdekte zo 
nieuwe ingrediënten en leveranciers. De crisis 
heeft hem geholpen uit zijn vaste routine te 
komen. Dat ervaart Ton als positief. 

Jeroen, de eigenaar van lampenwinkel Versteeg, 
heeft helaas ook een aantal negatieve gevol-
gen gevoeld van de coronacrisis. Zo merkte hij 
onder andere dat de vraag naar zijn producten 
tijdens de eerste lockdown daalde. Jeroen heeft 
hiervan geleerd en besloot tijdens de tweede 
lockdown zijn focus te verleggen naar het ver
richten van montagewerk. Dit zorgde ervoor, 
samen met de inhaalslag van vraag naar zijn 
producten na beide lockdowns, dat Versteeg zijn 
hoofd boven water kon houden. Helaas kwam 
de winkel van Jeroen niet in aanmerking voor 
steunmaatregelen, dus heeft hij zichzelf gered 
door middel van specialisatie en voortdurende 
modernisering van het assortiment en door mid-
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del van het leveren van volledige service aan de 
klant. Dit laatste omvat het maken van lichtplan
nen, het geven van advies bij de aankoop van 
verlichtingsartikelen, het leveren en bestellen 
van artikelen op specificatie van de klant, het 
aanbieden van topmerken en het monteren van 
de spullen bij de klant zelf. De afgelopen jaren 
is het assortiment geüpgraded naar een type 
verlichting dat de klant in Maarssen-Dorp en 
daarbuiten aanspreekt. 

Ros heeft de coronacrisis zowel negatief als 
positief ervaren. De bedrijfscatering liep sterk 
terug. Niemand had broodjes en salades nodig, 
want vele medewerkers werkten voornamelijk 
thuis. Aan de andere kant waren er veel consu
menten die zichzelf en hun gezinnen tijdens de 
crisis extra wilden verwennen en daarvoor bij 
de delicatessen van Ros terecht konden. 'Het 
leek soms wel of het elke week Kerstweek was, ' 

vertelt Ros. 

Theo en Trudy Berk hebben naar aanleiding van 
de coronacrisis dezelfde waarneming. De consu
ment kon minder buitenshuis eten en ging niet 
op vakantie. Daardoor bleef er meer geld over 
om te besteden aan leuke dingen in het leven, 
waaronder sieraden en horloges. Dit vertaalde 
zich in een goede omzet. Onvoorzien effect was , 
zeker gedurende de eerste maanden, dat de 
vraag naar rouwsieraden toenam ... Natuurlijk 
moest Berk in die periode verhinderen dat er te 
veel klanten tegelijk in de winkel waren. Er werd 
daarom een aanbelbeleid ingevoerd en klanten 
konden op afspraak in de winkel terecht. Dit 
leidde tot betere gesprekken en meer tijd per 
klant. Theo en Trudy hadden profijt van een 
duidelijke 'gunfactor': vaste klanten bleven de 
weg naar hun winkel vinden. Vandaag hoef je 
geen afspraak vooraf te maken als je Berk wilt 
bezoeken. Het aanbellen is evenwel gebleven! 

Tot slot de vraag of de ondernemers in de 
Kaatsbaan nog wensen hebben wat betreft de 
toekomst. Op deze vraag kregen wij verschil
lende antwoorden. De parkeergelegenheid 
ten oosten van de Vechtbrug in het dorp lijkt 
voldoende. Dat is aan de westzijde veel minder 
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Voor elke ondernemer, wil hij 

succesvol zijn, is het belangrijk 

dat hij door het thuisfront wordt 

gesteund en op begrip kan 

rekenen. 

het geval. Op dit punt hebben de ondernemers 
op de Kaatsbaan nog duidelijk wensen. Ook 
hechten zij aan een verbetering van het aanzien 
van de Kaatsbaan. Dat zou eenvoudig kunnen 
door bijvoorbeeld meer bloembakken te plaat
sen. Belangrijker is echter dat de diversiteit 
aan speciaalzaken wordt vergroot. Hierbij denkt 
men aan een goede boekwinkel of een goede 
schoenenzaak. De betrokken ondernemers zijn 
geen voorstander van meer horeca, ook gezien 
de overlast die dit voor omwonenden kan ver
oorzaken. 
Alle winkeliers zijn verenigd in de ondernemers
vereniging Hart van Maarssen. Het valt in de 
praktijk niet mee op diverse onderwerpen een 
gezamenlijke visie te ontwikkelen. Dit resulteert 
er vaak in dat een te klein aantal ondernemers 
dan moet opdraaien voor de organisatie van 
evenementen. Het enthousiasme om jaarlijks 
gezamenlijke promotie-evenementen te organi-
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seren is lauw. Wat dit betreft heeft de actie van 
de gemeente om de ondernemersvereniging om 
te zetten in een Bedrijfs Investerings Zone (BIZ) 
weinig zoden aan de dijk gezet. Hopelijk komt 
hier de komende jaren verandering in en zal 
de BIZ samen met de gemeente in staat zijn om 
een doordacht toekomstplan te maken voor het 
winkelgebied in en om de Kaatsbaan. Maarssen
Dorp zal hier erg bij gebaat zijn! 

Conclusie 
Ook de afgelopen 50 jaar heeft de Kaatsbaan 
een centrale rol gespeeld in de centrumvoorzie
ningen van Maarssen-Dorp. In die periode is het 
aantal winkels afgenomen en is de Kaatsbaan 
qua karakter veranderd. De Kaatsbaan telt nu 
meer horeca en mode-textielzaken en veel min
der kruideniers dan voorheen. 
Naast de vele nieuwkomers op de Kaatsbaan 
vormen de familiebedrijven de vaste kern. In 
dit artikel zijn zes familiebedrijven meer in 
detail beschreven. Deze ondernemers wisten 
te overleven door zich tijdig te specialiseren, 
hard te werken en de klant altijd centraal te 
stellen. Doordat zij de panden in eigendom 
hebben, hoeven zij geen huur op te brengen, 
waardoor zij eenvoudiger de slechte jaren kun
nen overbruggen. De meeste ondernemers die 
wij spraken, hebben de coronapandemie goed 
doorstaan door zich verder te specialiseren en 
hun service-activiteiten verder uit te bouwen.• 



Maarssenbroek en het dorp Maarssen, 

een brug te ver? 
Wally Smits 

Bij veel mensen overheerst de mening dat door 
de komst van Maarssenbroek de kleinschalige 
dorpssamenleving van Maarssen danig veranderd 
is. Dat willen wij hieronder nader onderzoeken. 
Welke consequenties had de bouw van Maarssen
broek voor het oude dorp wat betreft leegstroom, 
leefbaarheid, voorzieningen en verkeer? 

Ruim voor de aanvang van de bouw van Maars
senbroek heeft het gemeentebestuur onderzoek 
laten doen of zelf ingeschat wat de invloed van 
de nieuwe megawijk zou kunnen zijn op de oude 
dorpskern. Vanaf december 1970 communiceerde 
de gemeente via haar kwartaaluitgave 'Kijk op 
Maarssen' met de bevolking. 1>Duidelijk was dat de 
nieuwbouwwijk een overloopfunctie moest gaan 
vervullen voor de bevolkingsaanwas van de stad 
Utrecht, maar natuurlijk ook voor de bewoners 
aan de Maarssense kant van het Amsterdam-Rijn
kanaal. Het oude dorpscentrum was bedoeld voor 

1. Oude kern 
2. Nieuwe kern . 
3. Tienhoven 
4. Landelijk 

gebied. 
5. Oud-Zuilen 
6. Zandweg-

Oostwaard . 
7. Maarssenbroek 

1/ Totaal 

Aantal inwoners in 
dec. 1970 2000 

3.407 3.030 
8.224 6.630 

883 690 

1.309 1.070 
495 430 

3.660 
411 25.490 

14.729 41.000 

Prognose van de bevolkingsgroei tussen 1970 en 2000. De 

kernen 1 t/m 5 zouden een negatieve bevolkingsgroei laten 

zien en Zandweg-Oostwaard en Maarssenbroek zouden 

met bijna 30.000 nieuwe inwoners het leeuwendeel van de 

bevolking gaan herbergen. Bron: Kijk op Maarssen 1971-3. 
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'de huidige en toekomstige bewoners ten oosten van 
het kanaal, dus niet direct voor die van het nieuwe 
plan Maarssenbroek.' Maarssenbroek zou zijn eigen 
culturele en zakelijke centrum moeten krijgen. Om 
de oude kern aantrekkelijk te houden, ook voor 
mensen uit· Maarssenbroek, moest er wel een aan
tal maatregelen worden genomen om die leefbaar 
en bereikbaar te houden. Welke dat waren, wordt 
hieronder beschreven. 

Bevolkingsgroei 

Op afbeelding 1 zien we dat Maarssenbroek niet 
de doodsteek zou betekenen voor het dorp 
beoosten de Vecht. Weliswaar zouden alle kernen 
en helemaal de net gebouwde 'nieuwe kern', de wij
ken tussen de Dr. Plesmanlaan en de Zogwetering, 
met een vrij grote achteruitgang te maken krijgen, 
maar dit werd ruimschoots goedgemaakt door de 
nieuw te bouwen wijk Zandweg-Oostwaard. Per 
saldo zou de bevolking in het dorp zelfs groeien. 
De prognose zat er niet eens ver naast. Blijkens 
de cijfers van 1-1-2021 telden Maarssen en Maars
senbroek toen 39.095 inwoners, van wie er in 
Maarssen 15.905 woonden, 5.000 meer dan volgens 
de prognose (oude kern, nieuwe kern en Zandweg
Oostwaard opgeteld). In 1970 wist men nog niet dat 
aan de dorpskant van het Amsterdam-Rijnkanaal in 
de loop der tijd nog een aantal wijken bijgebouwd 
zou worden: de Reizende Man, de Componis
tenbuurt, De Hoge Brug aan weerszijden van de 
Maarsserbrug, Op Buuren en de Zogwetering. 
De gemeente hield onder leiding van burgemeester 
Waverijn ondanks de prognose uit 1970 rekening 
met een toestroom van verkeer dat vaak niet eens 
wat in het dorp te zoeken had. Te denken viel aan 
het toegenomen verkeer richting de nieuwe recrea
tieplas De Maarsseveense Plassen en De Strook bij 
Breukeleveen. Dat perste zich ook op normale da
gen naar zijn bestemming door de Breedstraat en 
de Kaatsbaan en vice versa (zie afbeelding 2). De 
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Verkeer in de Kaatsbaan. Het reed ook nog eens in beide 

richtingen. Van gezellig winkelen was geen sprake meer. Staps

gewijs, via eenrichtingsverkeer, een hek en slagboom op de 

koopavonden en nu helemaal via verzinkbare palen, werd het 

verkeer geweerd uit de Kaatsbaan zodat het nu bijna geheel 

een wandelgebied is. Bron: Kijk op Maarssen 1971-2. 

zuidelijker gelegen Van Lingebrug bracht wel enig 
soelaas, maar niet genoeg. Er moest wat gebeuren. 

Verkeersregulering 
Na de nodige verkeersonderzoeken waarbij het 
enorme aantal fietsers en auto's werd geteld dat 
zich in en om het oude dorp verplaatste, bleek dat 
de beide bruggen niet berekend waren op deze 
hoeveelheid verkeer. Besloten werd om bij de 
Parkweg een veel grotere brug te bouwen en zo 
het merendeel van het verkeer om het dorp heen 
te leiden. Deze Parkwegbrug, die via een prijsvraag 
de naam Termeerbrug zou krijgen, werd in 1974 
voltooid. Hoewel men in eerste instantie de Van 
Lingebrug nog noodzakelijk achtte, werd deze 
toch na korte tijd gedemonteerd. De bewoners van 

156 www.historischekringmaarssen.nf 

Zandweg-Oostwaard moesten hun wijk dus via de 
omweg Termeerbrug, Huis ten Boschstraat, Dr. 
Plesmanlaan en de Sweserengseweg zien te vinden. 
Het Zandpad werd zelfs afgesloten voor doorgaand 
verkeer. De Kaatsbaan zou in ieder geval op de 
nieuw ontstane koopavond op vrijdag, de winkels 
bleven dan tot 21.00 uur open, afgesloten worden 
met een slagboom, zodat het winkelend publiek 
rustig zijn gang kon gaan. In de daaropvolgende tijd 
werd de Kaatsbaan steeds meer ontlast van gemo
toriseerd verkeer en nu is hij volledig autovrij. 

Middenstand 
In een Gids voor Maarssen uit 1969 uitgegeven 
door de Vereniging voor Vreemdelingen Verkeer en 
bedoeld als handig naslagwerkje voor 'ingezetenen 

en nieuwkomers' - zou men toen al de toekomstige 
Maarssenbroekers hebben bedoeld? - wordt een 
boeiende opsomming gegeven van de plaatselijke 
middenstand en niet alleen die van de Kaatsbaan, 
het 'Hart van Maarssen'. Door het hele dorp ver
spreid kom ik meer dan honderd middenstanders 
tegen. Ik noem slechts de voor mij meest opval
lende. De Friezenbuurt had met H.J. Corsten zijn 
eigen melkslijter, het hele dorp had er een stuk of 
tien. In de Binnenweg vonden we zand- en grind
handel Van Dommelen en C. Gielen met zijn motor
en rijwielreparatiezaak, maar ook melkslijter Ros. 
Aan de Ariënslaan was de garage van Lugtenburg 
al te vinden en achter de statige Klokjeslaan was 
brandstoffenhandel Haverkamp gevestigd. Zelfs in 
het flatgebouw aan de M.A. de Ruyterstraat zat een 
kleine zelfstandige, Piet van den Heuvel, 'koopman 
in ongeregelde goederen', voor ons jongeren was 
Piet gewoon de voddenboer. Met Okkerman, Ter 
Wee en De Haan was er voor elke gezindte ook 
een rijwielhersteller in het nog verzuilde dorp te 
vinden. De Breedstraat was nog echt een centrum 
van de middenstand met de schoenenwinkel van 
Telkamp, kapsalon Achterberg, de huishoudelijke 
artikelen van Reith en rijwielhersteller Okkerman 
en ook nog de woninginrichting van Gerrit Voor
neveld. Ook de sigarenwinkel van Van Kooten, 
Ben Sanders in Concordia, garage Mastenbroek en 
daarnaast Broere (nu apotheek) en even verderop 
de HEMA geven aan dat het hier goed winkelen 
en eten was. Vijftig jaar later zien we een geheel 
ander beeld. Kleinschalige winkels zijn nagenoeg 



De gezellige Kaatsbaan in Maarssen uit de Gids voor Maars

sen, in 1969 uitgegeven door de VW van Maarssen. 

verdwenen en vervangen door dienstverlening en 
horeca. Kijken we naar de plattegrond van het 'Hart 
van Maarssen', de Kaatsbaan, dan is het aanbod 
van winkels in die tijd nog groot (zie afbeelding 3). 
Zie hiervoor de aparte bijdrage over de Kaatsbaan 
elders in dit nummer. 2> 

Bij veel mensen overheerst de mening dat door de 
komst van Maarssenbroek de kleinschalige, deels 
nog agrarische en niet door stedelijke ontwikkelin
gen beïnvloede dorpssamenleving danig veran
derde. Duidelijk was dat het voor de meeste mid
denstanders op termijn niet meer haalbaar was om 
tegen de aanzuigende kracht van winkelcentrum 
Bisonspoor op te boksen. Tegenover deze opvat
ting staan echter twee opvallende ontwikkelingen: 

Periodiek 

Ten eerste was Maarssen in vergelijking met de 
regio Midden-Utrecht enorm geïndustrialiseerd; 
hier werkte 67% van de bevolking in de industrie 
en in de omliggende gemeenten slechts 37,2%. 
Wat betreft de dienstensector viel er nog veel te 
winnen, want in Maarssen werkte slechts 26% in de 
dienstensector tegen maar liefst 61 % in de omlig
gende gemeenten, waarbij Utrecht natuurlijk het 
grootste percentage opeiste. Het percentage voor 
de landbouw gaf met slechts 7% aan dat zowel hier 
als in heel Nederland de agrarische maatschappij 
al ver achter ons lag. 3> De industrialisering bracht 
in de jaren twintig ook veel nieuwe bewoners naar 
Maarssen, te denken valt aan de bekende Friezen
buurt die in aanvang bestemd was voor de werk
nemers van U. Twijnstra's Oliefabriek. De fabrieken 
claimden in de nieuw te bouwen wijken woningen 
voor hun werknemers, overigens een normaal 
verschijnsel in de vorige eeuw. 
Ten tweede was eind jaren zestig een trend in 
gang gezet, waarbij vaak enorme winkels via een 
systeem van zelfbediening met bij de uitgang een 
kassa het de kleintjes erg moeilijk maakten. Wij zijn 
nu niet anders gewend, maar ik zie nog mijn moe
der die met een mandje in haar hand bij Van Asselt 
in de Kaatsbaan de boodschappen verzamelde en 
bij de kassa afrekende, erg onwennig. Kort daarop 
wist ze niet beter en deed hetzelfde met veel 
zelfvertrouwen op de Dr. Plesmanlaan bij Albert 
Heijn, De Gruyter en Jamin in de eind jaren zestig 
verschenen winkelpromenade. Ik ben ervan over
tuigd, dat zij die 'overleefden' niet de grote winkels 
probeerden te evenaren, maar zich juist gingen 
specialiseren: een 'speciaalzaak' met natuurlijk ook 
'speciale' service. De voorbeelden vindt men in de 
nog bestaande winkels op met name de Kaatsbaan. 
Om het centrum toegankelijker te maken, werden 
vele, doorgaans kleine en al onbewoonbaar ver
klaarde woningen (wij zeiden toen 'onverklaarbaar 
bewoonde woningen) gesloopt en omgetoverd tot 
parkeerplaats, zoals bijvoorbeeld het rijtje huisjes 
voor de Stokmansteeg (zie afbeelding 4). De oude 
kern was al spoedig omringd met maar liefst vier 
parkeerplaatsen ten koste van onbewoonbaar 
verklaarde woninkjes. Met de transformatie van 
het Pieter de Hooghplein tot parkeerruimte kon 
eenieder zijn heilige koe parkeren en rustig in het 
dorp boodschappen doen. Tot de oplevering van 
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De laatste resten van de huizen aan de Stokmansteeg. We kijken vanaf de Nassaustraat tegen de achterkant van 

wat later café Ome Klaas is gaan heten. 

winkelcentrum Bisonspoor in 1981 floreerden de 
winkels in zowel het oude dorp als Vleuten als 
nooit tevoren. Daarna braken voor de Maarssense 
middenstand wel zwaardere tijden aan. 

Onderwijs 
Als ergens duidelijk mee aan te geven is dat 
Maarssenbroek een zuigende werking had op 
het dorp, dan is dat met het middelbaar on
derwijs. Vijftig jaar geleden hadden nog alle 
gezindten hun eigen scholen voor mulo/mavo 
in het dorp, de Dr. J.Th. de Visserschool aan 
de Thorbeckelaan, de Koningin Julianaschool 
aan het einde van de M.A. de Ruyterstraat en 
de Mgr. A.E. Rientjesschool aan de Bolenstein
sestraat. In de jaren die volgden verdwenen 
deze scholen geheel of naar het meer kinder
rijke Maarssenbroek. Ook hier geldt dat er een 
landelijke tendens was om grotere scholenge
meenschappen te construeren. Kleine scho
len die maar één onderwijsrichting te bieden 
hadden, werden niet meer als levensvatbaar 
beschouwd en fuseerden massaal. Maarssen-
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Dorp was zijn middelbare scholen definitief 
kwijt. 

Nieuw politiek elan 
Over tendensen gesproken; op politiek gebied 
stond Nederland ook op zijn kop. Er ontstonden 
eind jaren zestig en in de jaren zeventig niet alleen 
landelijk, maar ook lokaal vele nieuwe politieke 
partijen. In Maarssen te zien in de opkomst van 
Maarssen2000. De oude garde, veelal gebaseerd 
op landelijk opererende politieke partijen, had 
afgedaan, vonden velen. Dat zien we ook in de raad 
en zelfs bij Burgemeester en Wethouders terug. 
'Jonge honden' als Cees van den Oosten, Peter 
Rombouts en Peter de Klerk betraden de lokale 
politieke arena en niet alleen zij, Gerard Broeke en 
Frans Dijkers drukten ook hun stempel op de lokale 
politiek, opvallend is wel dat zij allen in Maarssen
Dorp woonden. 

Voor mij (uit 1951) was verrassend dat de leden 
van de lokale politieke elite voornamen hadden 
en niet meer werden aangesproken met 'meneer' 



De nieuwe gemeenteraad in 1974, Aan het eind van de 

trapleuning Cees van den Oosten en helemaal achteraan links 

Peter de Klerk en Peter Rombouts. Bron: Kijk op Maarssen 

1974-4. 

of 'mevrouw', behalve de burgemeester. Cees van 
den Oosten (1944) was pas 26 jaar toen hij in 1970 
gekozen werd in de gemeenteraad voor de lokale 
partij Maarssen2000, samen met Gerard Broeke. Hij 
zou tot 1983 in de gemeenteraad blijven, waarvan 
de laatste drie jaar als wethouder, maar al snel via 
de landelijk opererende WD (zie afbeelding 5). 
Peter de Klerk (1944) is jaren lid geweest van de 
gemeenteraad voor een progressieve combinatie 
alvorens zich aan te sluiten bij de PvdA, waarvan 
hij tussen 1973 en 1975 afdelingsvoorzitter was van 
de afdeling Maarssen en ook nog eens wethouder. 
Peter Rombouts (1938) kwam in 1970 net niet in 
de raad, maar doordat de eerste op de lijst van 
maar liefst een bundeling van drie nieuwe partijen, 
D'66, PPR-NU, zich terugtrok, kreeg hij toch zijn 
zetel in de raad. Ook hij bleek een blijvertje in de 
politiek. Als wethouder te Maarssen (onder andere 

Periodiek 

Welzijn), vanaf 1987 lid van de Provinciale Staten, 
van 1999-2003 Gedeputeerde en daarna waarne
mend burgemeester van Veenendaal (2003/2004) 
en Loenen (2004-2006) heeft hij zijn sporen wel 
verdiend. Vele namen hadden nog genoemd kun
nen worden, maar deze volstaan om aan te tonen 
dat er in de jaren zeventig een frisse wind waaide 
door het dorp. Zij allen hebben bijgedragen aan de 
ontwikkeling van Maarssenbroek, maar ook aan de 
instandhouding van de oude kern. In 1974 bleek 
dat het raadslidmaatschap slopend was geworden; 
maar liefst negen raadsleden waren tussentijds 
afgetreden en niet alleen uit de nieuwe partijen. 
In de politieke samenstelling was welbeschouwd 
ook niet zo bar veel veranderd. Landelijke partijen 
hadden nog steeds de overhand. Maarssen2000 zat 
nog met twee (volgens het overzicht op afbeelding 
6 met drie) zetels in de raad en Peter Rombouts 
en Peter de Klerk hadden de Progressieve Partij 
Maarssen (PPM) opgericht en zaten ook in de 
raad. De inbreng uit Maarssenbroek, nog pril en in 
aanbouw, was tot die datum nihil. Opvallend is wel 
dat de WD een enorme sprong voorwaarts maakte 
en na 1974 een prominente plaats in de ook lokale 
politieke arena ging innemen en daarvan kwamen 
wel veel stemmen uit het prille Maarssenbroek. Bij 
de laatste verkiezingen als zelfstandige gemeente in 
2006, de volgende gemeenteraadsverkiezingen von
den plaats in de nieuwe gemeente Stichtse Vecht, 
bestond van de lokale partijen alleen nog Maars
sen2000 met drie zetels van de 25. PvdA, WD en 
het CDA verdeelden maar liefst 19 zetels onder el
kaar. Lokale partijen drukten niet meer een stempel 
op de plaatselijke politiek (zie afbeelding 6). 

Jeugd, cultuur en recreatie 

Ook in de jaren zestig en zeventig van de vorige 
eeuw was er genoeg vertier en ontspanning aanwe
zig in het dorp. Iedere zuil had nog zijn eigen ver
enigingen. De Nutsbibliotheek had even verderop 
in de Breedstraat zijn katholieke tegenhanger. We 
hadden maar liefst drie ijsclubs: IJsclub Maarsse
veen e.o., IJsclub De Vechtstreek en in Tienhoven 
IJsclub De Veenplas. Voetbalvereniging Maarssen 
had zijn katholieke tegenhanger DWSM. Zwembad 
Van Ede en de Wilgenplas zorgden 's zomers voor 
vertier en achter De Harmonie werd druk gebruik 
gemaakt van een tennisbaan. Sportveldencomplex 
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20062002 1998 19941990 19861982 197819741970 19661962 1957' 1953• 1953 19491946 de Breedstraat een leegstaand 
kleuterschooltje, richtten het in en 
noemden het heel stoer Soho. Hier 
zien we, ik was daar ook geregeld 
te vinden, dat de gemeenteraadsle
den en wethouders die hierboven 
genoemd zijn, zich hier regelmatig 
lieten zien. Ook de rijkspolitie was 
kind aan huis en controleerde of 
corrigeerde op uiterst vriendelijke 
wijze. De gemeente probeerde grip 
op de jongeren te krijgen en dat 
lukte, mede door de toegankelijk
heid van de gemeente. Toen Soho 
gesloopt moest worden, werd van
uit de Maarssense Gemeenschap 
Jeugdappèl een nieuwe locatie 
gevonden. Frans Dijkers, die zich 
zelfs tijdelijk terugtrok als raadslid, 

Maarssen 
PvdA 

25 27 27 27 25 23 23 19 17 15 15 15 15 13 13 13 11 
95535 234 4 333 

WD 
CDA 
Maarssen 2000 
GroenLinks 
ChnstenUnie/SGP 
066 
GPV/RPF/SGP 
PvdA/PPR 
CPN/PSP 
Progressieve Partij 
Maarssen 
ARP/CHU 
KVP 

066/PPR/NU 
BoerenpartiJ 
CHU 
ARP 
Hervormde 
Kiesvereniging 
Gemeentebelangen (2) 
Onafhankelijke 
Protestantse 
Klesvereniging 
ARP/CHU/Onafhankelijke 
Protestantse 
Kiesvereniging 
CPN 

7 8 5 6 7 5 4 1 
3 4 6 6 6 6 

5 3 3 3 5 
2 

6 

4 6 
2 

Gemeente opgeheven per 01-01-2011 

4 4 
3 3 3 

6 

• Per 01-07-1957 samenvoeging met Tienhoven 
~ • Per 01-01-1954 grenscorrectie: Dorp Oud-Zullen (opgeheven gemeente Zullen) naar Maarssen 
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html. 
was één van de initiatiefnemers om 

de oude kleuterschool Sint Janneke, om te bouwen 
tot jeugdtempel. Mijn jongste broer Ab Smits en 
Filip van Heerde werden bij de opening van de 
Kasbah in 1973, uitvoerig geprezen voor hun 'archi
tectonische vindingrijkheid'. Maarssenbroek kreeg 
als tegenhanger ook een cultureel jongerencentrum 
't Bergje, een oude boerderij vlakbij het station. Dit 
laatste centrum trok nauwelijks bezoekers uit het 
oude dorp. Helaas is er van de initiatieven van eer
dergenoemde personen niets meer terug te vinden. 

Daalseweg was echter al in ontwikkeling en daar 
zouden vele sportverenigingen uiteindelijk belan
den. Op het gebied van muziek lieten de dorpsbe
woners ook van zich horen; van de negen muziek
en zangverenigingen noem ik er slechts twee: 
het Maarssens Fanfare Corps en de UTD-fanfare. 
Toneelvoorstellingen werden verzorgd door Kunst 
en Strijd, Maarssen '32 en Voetlicht. Het merendeel 
van deze verenigingen is in de loop van de afgelo
pen 50 jaar verdwenen of gefuseerd. 

Cultureel centrum 

Met de groei van Maarssenbroek ontstond lang
zaamaan het idee dat Maarssen een eigen cultureel 
centrum moest krijgen. 't Zand opende begin jaren 
tachtig zijn deuren en werd direct een eclatant 
succes, maar raakte toch in de versukkeling. Helaas 
moet het nu wijken voor nieuwbouwwoningen. Om 
's winters ook nog te kunnen zwemmen, was het 
verwarmd binnenzwembad De Grondslag geopend 
en het had in het eerste jaar al 120.000 bezoekers. 
Hier zien we duidelijk dat na de opening van het 
Bisonbad in Maarssenbroek, dat was pas in 1977, 
dit zwembad achteruitliep en plaats moest maken 
voor woningbouw. 
De adolescenten hingen echter op hun brommer
tjes steeds meer in het dorp rond en kraakten, ook 
weer zo'n nieuw verschijnsel in die tijd, achter 
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Rijkspolitie 
Kijken we naar de bezetting van de toenmalige 
Rijkspolitie en helemaal naar het kleine politiebu
reautje aan de Pieter de Hooghstraat (nu Vomar), 
dan gaf de komst van de wijk Maarssenbroek wel 
de nodige problemen. 4) In 1961 had Maarssen 
met zijn 11.850 inwoners een sterkte van 15 man, 
in 1968 was dat met 14.200 inwoners opgelopen 
naar 18. De commandant zag de bui al hangen. De 
verwachte drukte in en om het nieuwe recreatiege
bied De Maarsseveense Plassen zou gaan drukken 
op de bezetting. Er moest standaard gesurveil
leerd worden met twee man in een motorboot, het 
nieuwe industrieterrein moest ook voortdurend in 
de gaten worden gehouden en als randgemeente 
van de stad Utrecht zoog Maarssen ook nog eens 
gedurende het weekend criminelen, cafébezoekers, 



bioscoopgangers en dancingbezoekers aan. Ga 
daar maar eens aan staan. 
In 1973, Maarssenbroek begon voorzichtig aan 
vorm te krijgen, werd de sterkte opgevoerd naar 
20 man en zou uitgroeien naar 25 man in 1975. De 
misdaad hield met deze geringe groei geen gelijke 
tred; het aantal meldingen liep van 192 in 1972 snel 
op naar 321in1975. Vanwege de structurele onder
bezetting, ook politiemensen werden ziek, schreef 
de districtscommandant van de Rijkspolitie Jhr. 
De Beaufort een brief aan de Algemeen Inspecteur 
van het korps Rijkspolitie te Voorburg, waarin hij 
zijn zorgen uitte over het Maarssense politiekorps. 
Het toedelen van politiemensen op grond van een 
rekenmodel van één politieambtenaar per zoveel 
inwoners ging in een groeikern mank en hier al 
helemaal: 'Maarssen heeft - als randgemeente van 
Utrecht- met een hoge criminaliteit te maken. Veel
vuldig maakt de Utrechtse onderwereld de gemeente 
Maarssen tot haar 'werkterrein'. Pas met de bouw 
van het nieuwe politiebureau bij Bisonspoor en 
de overgang naar gemeentepolitie kreeg de politie 
wat meer lucht. Je zou de lijn kunnen doortrekken 
naar het ontstaan van de nieuwe gemeente Stichtse 
Vecht. Alweer is het politiebureau te klein en de be
zetting te laag. Hoe dat verder gaat zal de toekomst 
ons leren. 

Conclusie 
Niet iedereen zal het met mij eens zijn. In mijn 
omgeving hoor ik nog steeds dat Maarssen-Dorp is 
leeggelopen naar Maarssenbroek en dat de midden
stand enorme klappen heeft gehad met de bouw 
van winkelcentrum Bisonspoor. Natuurlijk heeft 
men gedeeltelijk gelijk. Zwembad De Grondslag is 
ten onder gegaan door de bouw van het Bisonbad. 
De HEMA vertrok naar Bisonspoor (kwam overi
gens later in kleinere opzet weer terug), de doe-het
zelfzaken die op het industrieterrein verschenen, 
hebben het in het dorp wel moeilijk gemaakt om te 
overleven (Verdook) en essentiële voorzieningen 
als postkantoor, banken en hoofdvestiging van de 
bibliotheek vertrokken ook naar Maarssenbroek. 
Toch hebben met name middenstanders met 
veel inventiviteit het hoofd boven water weten 
te houden. De impact van Maarssenbroek op het 
dorp is er natuurlijk wel geweest, maar was niet zo 
groot als sommigen willen doen geloven. Er zit nog 

Periodiek 

We zeiden toen: Onverklaarbaar 

bewoonde woningen. 

genoeg leven in het dorp en ook in Maarssenbroek. 
Degenen die 50 jaar geleden (soms met tegenzin) 
daarheen trokken, willen nu voor geen goud elders 
wonen. 
Een door ambtenaren van Stichtse Vecht in 2015 
opgesteld Dorpsontwikkelingsplan (DOP) spreekt 
zijn zorg uit over met name de kern Maarssen. Er 
wordt daarin gesproken over de Kaatsbaan die een 
'verlopen indruk' maakt en dat met name jongeren 
ontevreden zijn over de voorzieningen. Bovendien 
vergrijst niet alleen het dorp, maar ook Maarssen
broek; op 1-1-2021 waren van de 39.095 inwoners, 
18. 795 ouder dan 45 jaar. Van de vijf punten die op 
de prioriteitenlijst staan om het dorp attractiever 
te maken, zijn natuurlijk het aantrekkelijker maken 
van het winkelgebied in het dorp en extra aandacht 
voor de jongeren vanzelfsprekend. Wat mij echter 
erg aansprak was de oproep om meer aandacht te 
schenken aan de sociale cohesie en participatie. 
Het zich betrokken voelen bij het wel en wee van 
het dorp, het erbij horen en een praatje maken 
hier en daar; dat zijn fundamentele eisen voor de 
leefbaarheid van een gemeenschap. In deze context 
heeft de Historische Kring met haar ruim 1000 
leden, het Periodiek, de lezingen en haar rol in het 
behoud van het dorpskarakter een belangrijke rol 
te spelen.• 

Noten 
1. Zonder verdere specifieke vermelding zijn de gegevens terug te vin· 

den in de verzamelband van Kijk op Maarssen 1970· 1973 die te vinden 

is in het archief van de Historische Kring Maarssen. 

2. Zie ook het hoofdstuk van Piet Gentenaar, 'Van buurtwinkel naar su· 

permarkt'. In: Canon van Maarssen en omliggende kernen. Geschiede· 

nis van het gebied en de bewoners (HKM Maarssen 2022). 

3. Gids voor Maarssen, uitgave VVV Maarssen, april 1 969 p. 45. 

4. RHCW, archief gemeente Maarssen 1957-1989, inv. nr. 2529, dos· 

sier functioneren Rijkspolitie 1968· 1977. 
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Orkest Soli Deo Gloria 

Een eeuw vaste waarde in 

Tienhoven en omstreken 
Hilfred Huiting 

Het komt niet vaak voor dat een 100-jarige zo van 
zich laat horen als de christelijke muziekvereni
ging Soli Deo Gloria (Alleen aan God de eer) uit 
Tienhoven. Of het nu het kerstconcert is, de Oran
jefeesten, het Bevrijdingsconcert, het Promscon
cert, het Limonadeconcert of de Lammetjesdag: 
Soli Deo Gloria laat van zich horen en dat al 100 
jaar lang. 

Het begin: van toeten noch blazen 
Begin twintigste eeuw bestonden Breukeleveen, 
Muyeveld en Boomhoek uit niet meer dan wat 
smalle, modderige paden. In de omgeving waren 
Oud-Maarsseveen, Tienhoven, Molenpolder en de 
Bethunepolder al niet veel beter. Soms sloegen de 
najaarsstormen de golven over de weg. De win
ters duurden lang en waren eentonig. Een feestje 
was dus altijd welkom. 
Op 22 november 1922 was er ergens in Muyeveld 
een feestje. Er werd een concert gegeven door 

, -. 

de twee jaar eerder opgerichte Muziekvereniging 
Breukelen, de latere Brassband Breukelen. Er 
was in het begin van de twintigste eeuw grote 
behoefte aan muziek. Overal op het platteland 
zien we muziekgezelschappen ontstaan en in elk 
zichzelf respecterend stadje, dorp of gehucht was 
wel een fanfare of een harmonie. Het was voor 
velen een eerste kennismaking met livemuziek in 
een tijd zonder radio en televisie. Was er wat te 
vieren, dan was de muziekvereniging paraat met 
populaire melodieën. 

Het optreden van de Muziekvereniging Breukelen 
klonk de aanwezigen als muziek in de oren. Er 
ontstond een gesprek over het oprichten van een 
eigen muziekvereniging; die zou bezigheid, afwis
seling en gezelligheid kunnen brengen. Er werd 
een comité ter oprichting van een fanfarekorps 
gevormd. Het initiatief vond al snel weerklank bij 
de bevolking en er waren direct rond de twintig 

gegadigden om mee te gaan doen. 
Daarna moest de daad bij het 
woord worden gevoegd. Hoe begin 
je als er nog niks is? 
Er moest geld op tafel komen, in 
de eerste plaats om instrumenten 
aan te schaffen. Besloten werd om 
'renteloze aandelen' uit te geven. 
Op die manier kon voor welgeteld 
f999,00 een aantal instrumenten 
worden gekocht. Omgerekend naar 
de huidige waarde was dat bijna 
€ 16.000,00; een formidabel 
bedrag. De christelijke muziekver
eniging Soli Deo Gloria in Tien-
hoven werd een feit. Het animo 

Eén van de eerste groepsfoto's van SDG, in 1925 voor het Olde Regthuys in Tienhoven. was groot. Er kwam muziek in het 
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leven (zie afbeelding 1). 
Dat het niet altijd pais en vree was tussen de dor
pen en dat er ook sprake was van rivaliteit, blijkt 
wel uit het feit dat, toen men er in Oud-Maarsse
veen lucht van kreeg dat er een muziekvereniging 
was opgericht in Tienhoven, zij hetzelfde deden. 
Die muziekvereniging heeft tot circa 1938 be
staan. Overigens was er destijds wel op meerdere 
terreinen rivaliteit tussen de dorpen, met soms 
hoogoplopende conflicten. De film Fanfare van 
Bert Haanstra laat zien dat die 'competitie' in de 
muziek ook tot iets goeds kan leiden. 

Succesvolle concerten 
In de volksmond werd al gauw gesproken over 
SDG en dat tot op de dag van vandaag. De heer 
D. Visser werd de eerste dirigent. Hij was een 
familielid van dorpsgenoot en mandenmaker 
Van Vliet. Zijn honorarium was f 3,00 per avond. 
Twintig jaar heeft hij het corps kunnen dirigeren. 
Burgemeester AA. van den Hoorn werd aange
zocht als beschermheer. Later vervulde notaris 
J.G.R. ter Horst, die eigenaar was geworden van 
de molen De Trouwe Wachter, deze functie. Zijn 
vrouw werd beschermvrouwe. 
Er kon dus onder een dirigent met repeteren 
worden begonnen en dat werd voortvarend 
aangepakt. Gaandeweg bleek dat sommigen meer 
muzikale aanleg hadden dan anderen. Er werd 
ijverig gerepeteerd, de onderlinge band was goed 
en er werd gezamenlijk toegewerkt naar een eer
ste, officieel optreden. 
Dat moment kwam in de jubileumfeesten ter 
gelegenheid van het zilveren regeringsjubileum 
van koningin Wilhelmina op 12 en 13 september 
1923. Een gevoel voor show kon (ook toen) SDG 
niet worden ontzegd, want dit eerste optreden 
werd gegeven vanaf de Tienhovense kerktoren: de 
fanfare blies letterlijk hoog van de toren. Onge
twijfeld heeft dit de nodige, gezonde wedstrijd
spanning veroorzaakt. SDG speelde de sterren van 
de hemel. Het optreden miste zijn effect niet: het 
aantal belangstellenden op het kerkplein steeg 
met de minuut. Men was vol bewondering over 
de prestatie van deze jonge muziekvereniging. Er 
werd koraalmuziek gespeeld en het fanfarekorps 
trok veel aandacht uit de omliggende dorpen. 
Dat de kwaliteit steeds beter werd, laten de 
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krantenberichten over optredens bij concoursen 
zien. In De Maasbode van 27 augustus 1926 lezen 
we dat er een tweede prijs wordt behaald in het 
Nationale Muziek- en Zangconcours. Ook in 1927 
wordt een tweede prijs behaald en in augustus 
van dat jaar ging SDG zelfs met de eerste prijs aan 
de haal in een concertwedstrijd. 

De schoorsteen moest blijven roken 
Zoals bij iedere vereniging is er geld nodig om 
te kunnen starten en continuïteit te waarborgen. 
Een muziekvereniging moet nu eenmaal kunnen 
beschikken over instrumenten. Dit was altijd een 
kostbare zaak en dat is het tot op de dag van van
daag. In het begin bedroeg de contributie f 2,00 
per maand; gecorrigeerd voor inflatie is dit € 25,00 
en redelijk vergelijkbaar met de huidige maande
lijkse contributie. In de moeilijke oorlogsjaren, 
toen door de Duitse maatregelen het gewone en 
vrije verenigingsleven geen doorgang meer kon 
vinden, was het zaak het vermogen van de vereni
ging veilig te stellen. De instrumenten werden dus 
verborgen gehouden voor de bezetter, zodat na 
de bevrijding opnieuw samen muziek gemaakt kon 
worden. 
Regelmatig werd de vereniging verblijd met giften 
die de continuïteit ondersteunden: namens de 
Boerenkapel werd f 200,00 overhandigd, namens 
het CNV f25,00 terwijl de vrouwen en verloofden 
van de leden ook eens f61,00 aanboden. 
Omdat de bakkersfamilie Manten uit Breukeleveen 
lid was, was de keus om via de verkoop van zelf
gebakken oliebollen geld in de kas te krijgen een 
voor de hand liggende mogelijkheid. Dertig jaar 
lang, ongeveer van 1950-1980, werden de bollen 
's nachts en in de ochtend door de vrouwen van 
het oliebollencomité gebakken. In de middag werd 
dan door het korps en later samen met de drum
band, de bollen huis aan huis verkocht. Menige 
snipperdag of vrij uurtje werd daarvoor gebruikt. 

Het aantal belangstellenden 

op het kerkplein steeg 

met de minuut. 
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'Ome' Dirk Manten zamelde tot op hoge leeftijd onvermoei

baar papier in voor de clubkas van SDG. 

Heel bijzonder was de inzameling van oud pa
pier door Dirk Manten. Begin zestiger jaren be
gon hij met een bakfiets oud papier op te halen 
bij de plaatselijke middenstand in Breukeleveen 
en Tienhoven/Oud-Maarsseveen. Dat breidde 
zich zodanig uit dat hij thuis een waar opslag
depot kreeg in zijn schuur en als dat nodig was 
ook in huis. Dit leverde een flinke bijdrage aan 
de verenigingskas, want zo zorgde hij ervoor 
dat voor de Qeugd)leden uniformen konden 
worden aangeschaft. Toen Dirk in Woonzorg
centrum Merenhoef woonde, spaarde hij daar 
nog oud papier, dus letterlijk tot aan zijn dood. 
SDG heeft veel aan hem en zijn tomeloze inzet te 
danken (zie afbeelding 2). 

Vindingrijk was SDG ook. Zo werden er in de 
tweede helft van de jaren tachtig een zestal rom
melmarkten georganiseerd, die mooie bedragen 
opleverden. In een tijd dat er nog weinig van 
dit soort activiteiten gehouden werden in de 
dorpen was dit een groot succes. 
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Feesten 
Een bijzondere activiteit waren de Oranjefees
ten, die vanaf 1969 werden georganiseerd. Vér 
daarvoor werden al eens dergelijke feesten 
georganiseerd door kroegbaas Gert Degen uit 
Oud-Maarsseveen. Jaren daarna vatte Maarten 
Manten het idee op om die feesten nieuw leven 
in te blazen en ze vanuit de muziekvereniging 
te gaan organiseren. Zo werd in 1969 het eerste 
Oranjefeest gehouden op een weiland aan de 
Looijdijk in Oud-Maarsseveen. Dit werd een ware 
happening met als gevolg een grote bekendheid 
in de wijde omgeving. Jaarlijks werden optochten 
gehouden van Muyeveld tot Looijdijk. Er werden 
kinder- en volksspelen georganiseerd en er was 
een oranjebal met vermaak voor ieder (schiettent, 
ballengooien et cetera). De eerste editie in 1969 
leverde een mooie opbrengst op van f9.000,00, 

waarmee investeringen konden worden gedaan 
in instrumenten. Nog altijd viert Tienhoven het 
Oranjefeest op Koningsdag. Wel werd de organi
satie na jaren van zelf organiseren uitbesteed aan 
een stichting (SOAT: Stichting Oranje Activiteiten 
Tienhoven), zodat de leden van de vereniging 
zich weer meer bezig konden gaan houden met 
musiceren. 

Drumband 
Een drumband is voor veel blaasorkesten een 
mooie toevoeging, vooral als er marsoptredens 
worden gegeven. Marcheren en blaasmuziek ma
ken is serieuze aanslag op de conditie, dus de af
wisseling van blaas- en slagwerknummers geeft de 
blazers de gelegenheid even op adem te komen. 
Ook SDG heeft in de jaren 1961 tot ongeveer 1990 
een drumband gehad. Een aantal geïnteresseerden 
en ( oud)leden zetten hun schouders eronder en 
zo konden ook gezamenlijke optredens verzorgd 
worden. Naast die gezamenlijke optredens 
bezocht de drumband zelfstandig ook drumband
festivals en vormde al doende een hechte club, 
waaruit ook na de teloorgang ervan nog vriend
schappen bewaard bleven. 

Muzikaal presteren 
De muzikale prestaties werden steeds beter. 
Met de opeenvolgende dirigenten Frederik van 
der Laan en Nicolaas Witsen werden regelmatig 



Spelen tijdens de uitreiking van Koninklijke onderscheidingen in het Paushuize in Utrecht, 1987. 

concourswedstrijden bezocht. Onder leiding van 
dirigent Jan ter Steege kwam ook de muziekop
leiding en toestroom van Qeugd)Ieden goed op 
gang. Dit was belangrijk, want om te bloeien heeft 
een vereniging regelmatige aanwas nodig. Zelfs de 
oude garde ging op voor muziekexamens. Het ge
heel kwam de muzikale prestaties ten goede. Met 
de dirigenten Cor Pronk, Jos Pommer en André 
Rave werden steeds betere concerten gegeven en 
werd zeer geregeld deelgenomen aan concoursen 
en festivals. Daarnaast ontstonden de koffiecon
certen op zondagochtend. Kleinere - maar zeer 
gewaardeerde - optredens waren de serenades 
die werden gegeven bij bruiloften en andere 
bijzondere gebeurtenissen; een 'dienst' die ook 
vandaag de dag nog regelmatig wordt verleend. 
Bijzonder was de samenwerking met Rogier van 
Otterloo, die het stuk De Veenkluit (de naam van 
het dorpshuis en de repetitielocatie) voor SDG 
componeerde en dit zelf dirigeerde tijdens het 
55-jarig jubileumconcert in 1977. 
Voor de opname van de eerste CD -De Veenkluit- in 
1993 werkte het orkest samen met onder andere 
Pim Jacobs en onder leiding van Jos Pommer. In 
1998 bracht de vereniging de tweede CD - The 

Periodiek 

Future is Ours - uit, onder leiding van André Rave. 
Voor deze CD werd de samenwerking gezocht 
met twee koren. Inmiddels staat het orkest alweer 
een aantal jaren onder muzikale leiding van Hans 
Boom. SDG en Hans kennen elkaar al sinds de 
jaren '90 door invaldirecties en als opnameleider 
bij de eerste CD-opname. 
Met enige regelmaat komen er bijzondere gebeur
tenissen op het pad van de vereniging, en zeker 
bijzonder als de vereniging daar een neus voor 
heeft en de kansen grijpt. Gevraagd worden als 
huisorkest tijdens de uitreiking van de Koninklijke 
onderscheidingen door de commissaris van de 
Koningin in het Paushuis in Utrecht was er zo 
één (zie afbeelding 3). Op die manier heeft SDG 
een aantal jaren deze jaarlijkse plechtigheid op 
een waardige en zeer aangename manier mogen 
opluisteren. 
Elke (muziek)vereniging heeft tradities die het 
verenigingsjaar kleuren. De hierboven al genoem
de Oranjefeesten zijn onderdeel van het DNA van 
SDG, maar het jaarlijkse optreden tijdens de kerst
nacht kan hier zeker ook onder gerekend worden. 
Dit was en is een bijzondere activiteit, waarbij 
dan op een aantal plaatsen in de dorpen bijgedra-
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gen wordt aan het kerstfeest. De dichtheid aan 
optredens piekt in de kerstperiode, ook door het 
geven van kerstconcerten en begeleiden van kerk
diensten. Een ander bijzonder en statig moment 
is telkens weer de muzikale bijdrage tijdens de 4 
mei-herdenking bij de molen De Trouwe Wachter. 
In de prachtige, stille natuur wordt mede door 
middel van muziek teruggedacht aan de verschrik
kelijke bezettingsjaren (zie afbeelding 4). 

100 jaar jong: bij de tijd blijven 

Dat de vereniging meegaat in de tijd en zich 
springlevend voelt, bewijst wel het enthousiasme 
waarmee al een aantal keren een Promsconcert 
Stichtse Vecht is georganiseerd. Met optredens 
van bekende artiesten, koren en popformaties 
wordt voor zalen met 600 bezoekers een muzikaal 
feestje gebouwd. Door diversiteit in de optredens 
wil SDG steeds weer de muziek laten spreken en 
de muzikale verbinding leggen, met oud en jong 

Bijzonder was de samenwerking 

met Rogier van Otterloo. 

publiek, met diverse muziekliefhebbers en met 
de diverse woonkernen in de gemeente Stichtse 
Vecht (en omstreken). 
Waar verschillende amateurmuziekgezelschappen 
worstelen om te blijven voortbestaan, is SDG te 
typeren als een zeer vitale honderdjarige. De ver
eniging is meegegaan in de trend van de tijd door 
ook de naam aan te passen; die is nu Orkest SDG. 
Dank aan iedereen die in verleden en heden met 
hart en ziel voor de vereniging ging en gaat; de 
trouwe leden, een actief bestuur of een dirigent 
die het orkest regelmatig boven zichzelf laat 
uitstijgen. Laten we hier vooral het thuisfront niet 
vergeten! Al die mensen samen maken SDG tot de 
bloeiende vereniging die zij is!• 

Tijdens de Nationale Dodenherdenking op 4 mei speelt SDG bij De Trouwe Wachter. 
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IN MEMORIAM 

HansSagel 
Het was een schok te vernemen dat ons erelid en oud-voorzitter Hans Sage! op 21 
juli plotseling was overleden. Op 1 augustus hebben wij in besloten kring afscheid 
van hem genomen. Hans is bijna vijftig jaar lid geweest van onze Kring en hij was 
van onschatbare waarde in het nastreven van onze doelen. Hij vervulde 8 jaar de 
secretarisfunctie en was daarna 14 jaar voorzitter, de opvolger van Dick Dekker, en 
was natuurlijk erelid. 

Door zijn enorme inzet en enthousiasme, gecombineerd met zijn kennis en compe
tentie, heeft hij in Maarssen veel losgemaakt en voor elkaar gekregen wat betreft de 
aandacht voor de lokale geschiedenis en het behoud van het historisch en cultureel 
erfgoed. Hij was actief lid van de Monumentencommissie, medeoprichter van de 
Oudheidkamer en had een constructieve invloed op vele activiteiten de historie betreffende. 

Hans was open en direct. Hij nam nooit een blad voor de mond en was duidelijk in wat hij dacht en wilde. Hij 
was altijd toegankelijk voor eenieder en bereid te helpen en samen te werken. Zijn overtuigingskracht heeft 
in enkele gevallen zeker geholpen om autoriteiten op andere gedachten te brengen als het ging om de zorg 
voor het historisch erfgoed in Maarssen en omgeving. 
Als auteur voor ons Periodiek heeft hij zich jarenlang onderscheiden. Een diversiteit aan artikelen kwam 
van zijn hand, maar zeker ook de serie van ruim 90 artikelen onder de naam 'Uit de oude schoenendoos' 
verdient onze waardering en respect. Hij maakte daarin op basis van gedegen onderzoek oude foto's weer 
levend. Graag had hij de 100 volgemaakt, maar dat was hem helaas niet gegeven. In dit nummer staat zijn 
laatste bijdrage. 
Wij zullen Hans enorm missen; als mens, als voorvechter van het historisch erfgoed en ook als 'geweten' van 
onze vereniging. 

Auke Hoekstra 
Helaas moesten we enige maanden geleden vernemen dat oud-huisarts en gewaardeerd auteur van ons 
Periodiek Auke Hoekstra is overleden. 
In de jaren 2001 tot en met 2008 verschenen in dit blad diverse artikelen van zijn hand over verschillende on
derwerpen. Hij hield interviews met bijzondere Maarssenaren, middenstanders en notabelen, en beschreef 
ook het leven van figuren uit het verleden. Een 10-delige serie over geneesheren in de vorige eeuw kwam uit 
zijn pen en ook een serie over dorpsgenoten in oorlogstijd. 
Zijn toegankelijke stijl van schrijven maakte hem tot een graag gelezen auteur. Zijn laatste bijdrage voor de 
Historische Kring is een boeiend hoofdstuk in de Canon van Maarssen over de ontwikkeling van de gezond
heidszorg in Maarssen en omgeving. 

Astrid Kuiper 
In augustus ontvingen wij het droeve bericht dat ons oud-redactielid Astrid Kuiper is overleden. Zij ver
zorgde naast een aantal artikelen van algemene aard ook een drietal artikelen over beelden in de openbare 
ruimte onder de titel Maarssen in Beeld. 

Wij zijn Astrid, Auke en Hans heel dankbaar voor hun bijzondere betrokkenheid bij onze vereniging. • 
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Boekbespreking 
Annette Akkerman 

~ëè'ht 
streek 

De schilders van de 
Vechtstreek 
Jaap Versteegh 

Uitgeverij WBOOKs, 

Zwolle 

De Vechtstreek, het 
gebied tussen Utrecht 
en Muiden rondom de 
rivier de Vecht, stond 

volop in de belangstelling van kunstenaars. Zij 
vonden in dit landschap het onderwerp voor 
talloze schilderijen, tekeningen en gravures. Zo'n 
tweehonderd zijn er vastgelegd in het boek 'De 
schilders van de Vechtstreek' van Jaap Versteegh, 
beeldend kunstenaar en kunsthistoricus. 
Bladerend door dit boek vind je polders, molens, 
koeien, bruggetjes en buitenhuizen. Hoewel er 
veel veranderd is, zijn de schilderijen nog steeds 
een feest der herkenning die je laten wegdromen 
over de tijd van weleer. Op een paar uitzonderin
gen na, zijn de meeste schilderijen vervaardigd in 
de negentiende, begin twintigste eeuw. De tijd dat 
het landschap nog ongerept leek, maar wel al zijn 
vorm gekregen had door mensenhanden. 

Een meerwaarde van dit boek is, dat het niet al
leen maar een kijkboek is. Ook de geschiedenis 
van de Vechtstreek komt ruimschoots aan bod. 
In vijf hoofdstukken besteedt de auteur aandacht 
aan het landschap, het leven met het water, de 
kastelen en buitenplaatsen, de dorpen en steden 
en de bijzondere bewoners. Zo wordt er ingegaan 
op de ontwikkeling van dit gebied vanaf de ijstijd 
via het zoddenlandschap tot de huidige polders 
en het indammen van de rivier. Natuurlijk is er 
ook een hoofdstuk gereserveerd voor de tijd dat 
door de bloeiende handel welvarende Amster
dammers de Vechtstreek ontdekten. Vluchtend 
uit de grote stad kozen ze voor de rust langs het 
water en bouwden talrijke kastelen en buitenhui
zen, waarvan enkele nog steeds de oevers van de 
Vecht sieren. 
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De opbouw van ieder hoofdstuk bestaat uit een 
verhelderende tekst, gevolgd door afbeeldingen 
van schilderijen die bij het thema passen. Ieder 
schilderij wordt begeleid door een stuk tekst 
met wetenswaardigheden, zoals de locatie waar 
het schilderij is gemaakt en de achtergrond van 
de kunstenaar. Opmerkelijk is dat een groot deel 
van de schilders van buiten de streek komen. 
Zo zijn er schilders van de Bergense en Haagse 
school die deze streek uitkozen voor hun land
schappen. Het waterrijke landschap met zijn 
vergezichten bleek een grote aantrekkingskracht 
te hebben. Tot een Stichtse school is het echter 
niet gekomen, hoewel er wel sprake was van een 
soort kunstenaarskolonie rond Kortenhoef. Naast 
enkele bekende namen, zoals Willem van Leusden, 
Jan Verkade en Richard Roland Holst, maakte ik 
ook kennis met voor mij onbekende schilders. 
Doordat de schilderijen zijn geselecteerd op basis 
van het thema de Vechtstreek, is er ruimte voor 
verschillende schilderstijlen, van natuurgetrouwe 
traditionele landschappen tot impressionistische 
en zelfs expressionistische interpretaties. Deze 
variatie verlevendigt het boek en maakt het tot 
een aangenaam werk om steeds weer even op 
te pakken. Het hardcover boek is van een goede 
kwaliteit. Stevig gebonden. De prenten zijn goed 
weergegeven, hoewel misschien net iets te klein 
om volop van de details te genieten, maar ook 
daaraan is gedacht. 

Wil je graag de echte verf op een doek bewonde
ren dan is er ter gelegenheid van deze publicatie, 
de tentoonstelling 'Schilders van de Vechtstreek' 
ingericht in het Vechtstreek Museum in Maars
sen. Jaap Versteegh, de gastconservator van die 
tentoonstelling is tevens de auteur van dit boek. 
De tentoonstelling loopt nog tot en met 8 januari 
2023. Ik heb de tentoonstelling bezocht en het was 
een prettige invulling van de zondagmiddag. Een 
aanrader dus, net als dit boek. • 



Uit de 'nieuwe' schoenendoos Deel 92 

Bouwactiviteiten aan het 

Harmonieplein in Maarssen 
Hans Sage! 

Via foto's in deze rubriek wordt normaliter naar 
het verleden gekeken. Het zijn meestal door leden 
beschikbaar gestelde oude foto's uit Maarssen e.o. 
waarbij de vraag wordt gesteld, waar is het, wie 
zijn het? Naar aanleiding van het 50-jarig jubileum 
van de Kring verzocht de redactie mij voor dit 
speciale jubileumnummer ook eens een blik op 
de toekomst te werpen. Bepaald geen gemakke
lijke opgave om na zo'n 90 keer eens niet over het 
verleden te schrijven, maar juist de toekomst te be
handelen. Een opdracht waar ik dus wel een beetje 
tegen aanhikte! Maar door de komst in maart 2022 
van een groot informatiebord van de gemeente 
Stichtse Vecht op de hoek van de Gaslaan en de 
Bolensteinseweg, waar ik op 29 maart 2022 snel 
een foto van maakte (zie afbeelding 1), werd deze 
uitdaging voor mij opeens wat minder groot en 
kan ik voor de eerste keer in deze rubriek toch ook 
eens iets over de toekomst van Maarssen vertellen. 

Periodiek 

AI vele jaren wordt er gesproken over een opknap
beurt van het Harmonieplein in het centrum van 
Maarssen. Het huidige, tamelijk ongezellige en 
rommelige plein is door verschillende oorzaken 
aan vernieuwing toe. Zo verdwijnt na de reeds 
gesloopte brandweergarage binnenkort ook nog het 
voormalige Sociaal Cultureel Centrum 't Zand en 
waren de in het plangebied aanwezige basisscholen 
aan vernieuwing toe. Om de zaak aan te pakken 
werd er al in 2016 in opdracht van de gemeente 
een stedenbouwkundig plan voor een vernieuwd 
Harmonieplein gemaakt. Belangrijke onderdelen van 
dit revitalisatieplan zijn woningbouw, winkels, ho
reca en de komst van een zogenaamd Kindcentrum 
waarin de openbare basisschool Wereldkidz Bolen
stein (voorheen Burgemeester De Ruiterschool) en 
de christelijke basisschool Het Kompas (voorheen 
Ds. M.J. Sandersschool) worden gehuisvest. Naast 
de scholen komen in het Kindcentrum ook een 
gymnastiek-zaal, naschoolse opvang (Kind & Co) en 
een kinderdagverblijf (KDV). Inmiddels, medio mei 
2022, is de op het infobord aangekondigde bouw 
inderdaad gestart. Zo werd inmiddels het terrein 
verder bouwrijp gemaakt, heipalen geboord, de 
fundatie gestort en zal een gebouw (zie afbeelding 2) 

november 2022 169 



gaan verrijzen waaraan in de nabije toekomst de 
Maarssense jeugd van 0 tot 12 jaar en vele ande
ren hopelijk veel plezier gaan beleven. 

Dat dat zeker wel zou lukken, was de overheer
sende gedachte waarmee ik naar huis fietste na 
een gesprek met Jacqueline Sturkenboom, als 
schoolleider van WereldKidz Bolenstein al vele 
jaren nauw bij dit project betrokken. Zij was zo 
aardig mij op school te ontvangen om een paar 
vragen over de bouw van het Kindcentrum, die bij 
mij waren ontstaan na het zien van het infobord, 
te beantwoorden. Ze vertelde erg blij te zijn met 
de huidige stand van zaken in de voortgang van 
het project, dat inmiddels toch wel erg lang duurt. 
Haar oude school werd al in oktober 2019 geslo
ten en vond sindsdien tijdelijk onderdak in een 
oud schoolgebouw aan de Troelstrastraat. Hoewel 
de gemeente Stichtse Vecht erg haar best heeft 
gedaan om dit gebouw geschikt te maken voor 
een tijdelijk verblijf van haar school, is het voor
uitzicht eerdaags met alle acht groepen terug te 
kunnen gaan naar een geheel nieuw gebouw op de 
oude locatie wel een heel plezierig vooruitzicht. 
Veel lof heeft Jacqueline ook voor de architecten 
van Cita Architecten BNA in Utrecht, die de moei
lijke klus moesten klaren om zowel de opdracht
gever als de vele toekomstige gebruikers van 
een mooi ontwerp te voorzien. De door architect 
Geert Jan Doelman voor dit artikel beschikbaar 
gestelde foto van de artist impression, waarvoor 
veel dank, geeft een duidelijk beeld van hetgeen 
we na de verwachte oplevering van het bouwwerk 
in het voorjaar van 2023 zullen gaan zien. Bij het 
ontwerp is rekening gehouden met de inpassing in 
de bestaande omgeving van het behoorlijk grote 
gebouw. Dit betreft bijvoorbeeld de bouwhoogte, 

de kleur van de baksteen, speelmogelijkheden bui
ten, de verkeersafhandeling en de situering van 
het geheel aan het Harmonieplein. Eén van mijn 
vragen betrof met name de ligging van het Kind
centrum, omdat die uit de foto op het gemeente
lijke info-bord niet duidelijk wordt. Ook daar bleek 
Jacqueline mij alles over te kunnen vertellen. Op 
de foto van het Kindcentrum zien we de aan het 
Harmonieplein gelegen entree, de voorzijde van 
het gebouw. Geheel links op de foto, dat is aan de 
zijde van de Gaslaan, komt de openbare basis
school WereldKidz, in het midden de gezamenlijke 
gymzaal, daarboven de BSO en de kinderopvang 
en rechts ten slotte de christelijke basisschool 
Het Kompas. Kortom: er komt in Maarssen
centrum een mooi, functioneel gebouw voor alle 
deelnemende partijen, waarover mijn zegsvrouw 
op basis van haar ervaring in het bouw-overleg 
met de andere participanten aan het eind van ons 
gesprek nog zei: ' ... het volste vertrouwen te heb
ben in een goede samenwerking van alle gebrui
kers met een fijne, gezamenlijke toekomst.' 

Het mooie van de komst van het Kindcentrum aan 
het Harmonieplein is uiteraard dat zo in het hart 
van Maarssen, zoals het altijd geweest is, basis
scholen gevestigd blijven met de bijbehorende 
gezelligheid van komende en gaande kinderen 
er gratis bij. Wat is er mooier dan het geluid van 
spelende schooljeugd? Met een beetje geluk gaan 
we daar in Maarssen weer tientallen jaren van 
genieten en misschien, je weet maar nooit, ver
schijnt er in het najaar van 2072 bij het 100-jarig 
bestaan van de Historische Kring Maarssen in dit 
blad zelfs wel een enthousiast artikel van iemand 
die als kind de opening van het Kindcentrum nog 
heeft meegemaakt.• 

Deze tweeënnegentigste schoenendoos is de 
laatste die Hans Sage/ heeft geschreven voor 
het Periodiek. Bijzonder is dat hij zich in 
deze bijdrage heeft gericht op de toekomst, 
terwijl. hij normaal gesproken een onderwerp 
uit het verleden belichtte. 
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